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Komise ideověvýchovné práce MěV KSČM v Brně

srdečně zve na  DISKUSNÍ ČTVRTEK,
který  se uskuteční  22. září 2016 v 16 hodin
na MěV KSČM v Brně, Křenová 67, sál v 2. poschodí.

Téma: "Církevní restituce a jejich zdanění"
Úvodní slovo:  RNDr. Vladimír Koníček, poslanec PČR

Zasedal Ústřední výbor KSČM
Vlády v jednotlivých národních státech dostatečně ne-

hájí zájmy občanů, řekl v úvodním projevu na zasedání
ÚV KSČM 25. června 2016 předseda ÚV KSČM Vojtěch Filip
v souvislosti s odchodem Velké Británie z Evropské unie.
Hlasování v Británii vyvolalo různé reakce, někteří se těšili, že
lidé zapomenout na to, jakým způsobem funguje bruselská
byrokracie. Velmi nebezpečné je zasedání paktu NATO ve
Varšavě, které je klíčové pro současnou situaci míru ve světě.
Nejagresivnější síly v NATO USA, Turecko, Rumunsko a Pol-
sko hledají další důvod k válce vůči Ruské federaci. Nejpod-
statnější je usilovat dál o zákon o referendu a vyvolání refe-
renda o tom, zda zůstat nebo nezůstat v NATO.

Prioritou jsou volby do krajských zastupitelstev a do jed-
né třetiny Senátu! Je potřebné říci, co jsme dokázali, jaké na-
vrhujeme řešení nových problémů, které ve společnosti jsou.
Je zásadní otázkou, jak jsme připraveni z pohledu programu
a realizace jednotlivých kroků, které jsme si dali do našich vo-
lebních programů pro kraje. A jak lidé, které jsme kandidova-
li, kteří budou představovat naši politiku, budou reagovat. Jde
o to, nakolik se KSČM bude schopna dostat mezi politické
strany, které budou řešit převážné množství problémů, a jaké
budou návrhy na řešení, které budeme předkládat, jestli bu-
dou akceptovatelné většinou občanů ČR. Nestačí jen články
v regionálních novinách nebo v Haló novinách. Záleží na

tom, co při osobní agitaci budeme nabízet. Je potřeba
přesně formulovat to, jak jsme se zachovali, co jsme změnili,
jak se změnila tvář kraje. Kandidáti do Senátu vedou kampaň
od března do října. Způsob, jakým prezentujeme kandidáty
do Senátu, neodpovídá realitě, jakou chceme uplatnit. Je dů-
ležité najít dostatek lidí, kteří budou našeho kandidáta pod-
porovat, udělat mu zázemí, které mu bude pomáhat, aby-
chom byli schopni uspět.

Jsme svědky denunciace politických stran odleva doprava,
což vyhovuje nadnárodnímu kapitálu. Musíme být jako poli-
tická strana schopna jednotného postupu.

V závěru jednání ÚV KSČM schválil dvě stanoviska: k var-
šavskému zasedání NATO a k reorganizaci některých útvarů
Policie ČR. Již tradičně pouze Haló noviny 27. června 2016
obsáhle informovaly o zasedání ÚV KSČM.

Karel JANIŠ

JE PŘED NÁMI MNOHO ÚKOLŮ
Dovolte abych v úvodu všechny při-

vítal po dovolených a doufám, že po
příjemně stráveném létu. Věřím, že
jste všichni načerpali nové síly. Stojí
před námi mnoho úkolů a ten nejdů-
ležitější je obstát v krajských volbách.
Věřím, že se nám společně podaří ob-
hájit výsledek z minulých voleb a mým
tajným přáním je u nás v Brně ještě
výsledek vylepšit.

Připravujeme mnoho akcí spojených
s předvolební kampaní. První start pro-
běhl na Moravském náměstí. Věřím, že
to byla akce, která zmobilizuje voliče
k upřednostnění našich kandidátů. Od
poloviny měsíce budou na důležitých
přestupních uzlech naše volební stánky
pro kontaktní kampaň. Zde musím zmí-
nit též kontaktní kampaň našeho kandi-
dáta do Senátu P ČR i on bude potřebo-
vat naši pomoc. Musím pochválit jeho

aktivní přístup ke kampani, která již
probíhala v letních měsících. Důležitou
otázkou byla, je a bude naše prezentace
na sociálních sítích, kde se daří komu-
nikovat s mladšími voliči. Musím zde
podotknout, že v letošní kampani jsme
upřednostnili i reklamu v elektronic-
kých médiích, která osloví ve skutečnos-
ti za relativně nízkou cenu více občanů.
I proto bude méně plakátů na plakáto-
vacích plochách, ale budou. Materiálů
a propagačních předmětů máme dosta-
tek a bude záležet na každém z nás, jak
se do kampaně zapojíme. Naši mladí
přislíbili účast na stáncích, ale jistě při-
vítají pomoc ze základních organizací.
Současně musím poděkovat všem, kteří
se v letních měsících podíleli na přípra-
vách kampaně.

Chtěl bych se zde pochlubit, že jsme
v létě zahájili opravy budovy Městského

výboru KSČM. Započala rekonstrukce
vodovodního potrubí ve sklepních pro-
storách a musím konstatovat, že oprava
započala v pravý čas. Na opravu jsme
získali prostředky z ÚV KSČM. Naši mlá-
dežníci se zapojili do malování a zkráš-
lování prostor našeho domu. Všem
zúčastněným chci poděkovat. Samo-
zřejmostí je, že práce na opravách bu-
dou pokračovat.

V závěru roku nás také čekají hodno-
tící členské schůze, které posoudí vý-
sledky naší práce za celé období a samo-
zřejmě zhodnotí výsledky voleb do
krajského zastupitelstva a Senátu P ČR.

Přeji nám všem, abychom načerpané
síly dobře využili k výraznému úspěchu
v obojích volbách. Mým tajným přáním
je, aby naši kandidáti výrazně uspěli
a mohli prosazovat zájmy občanů měs-
ta Brna na všech úrovních státní správy.

Martin ŘÍHA, předseda MěV KSČM
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Vedení města pustilo do projednávání „Návrh postupu
města při prodeji bytového fondu“ doplněný návrhem „Se-
znam bytových a rodinných domů, které budou připravovány
k prodeji podle uvedeného postupu“. Pokud budou tyto do-
kumenty projednány a schváleny Zastupitelstvem města Brna,
potvrdí podle mého názoru město Brno svou politiku „dobré-
ho hospodáře na úkor občana města“.

Není potřeba příliš velké fantazie k tomu, abychom si před-
stavili, jak mohou být občané – nájemníci – městem osloveni:

„Vážený nájemníku,
s radostí Ti můžeme oznámit, že jsme přijali postup měs-

ta při prodeji bytového fondu, který nahrazuje námi zruše-
ná Pravidla prodeje.

Máš nadále zájem odkoupit si do svého majetku obecní
byt, protože jsi přesvědčen o tom, že si ho dokážeš spravovat
levněji, než to dělá město či příslušná městská část? Potom
tedy věz, že jsme se rozhodli Ti byt neprodat.

Budeme totiž nyní výhradně a pouze prodávat ty byty či
bytové domy, které jsou natolik zanedbány, že vyžadují
opravy, jejichž výše přesahuje nájemné vybrané za patnáct
let:
• Že se tyto náklady nakumulovaly po řadu let, kdy jsme

do toho nic nedávali? Ale vždyť jsi byt spokojeně užíval,
nebo ne?

• Že by stanovená cena obvyklá měla odrážet stav domu a
náklady, kvůli kterým to chceme prodávat? To bychom z
toho nic neměli! Máš šest měsíců na rozhodnutí.

MĚSTO SE CHYSTÁ NA PRODEJ OBECNÍCH BYTOVÝCH DOMŮ
• Že na takovou kupní cenu a potřebné náklady nemáš

prostředky? Nevadí, my Ti umožníme se přestěhovat do
náhradního bytu.

• Že nestojíš o to, aby ses stěhoval? To je možné. My se tedy
rozhodneme, zda neprodáme dům, případně byt - i s Te-
bou - nějakým jiným způsobem.

• Že bys mohl zůstat v obecním bytě, i když ostatní byty bu-
dou soukromé? Myslíš si, že úředníci stojí o situace, kdy
nemají stoprocentní rozhodovací pravomoc?

• Že máš obavy, co s Tebou bude? Neboj se, my budeme in-
dividuálně přistupovat k sociálně znevýhodněným sku-
pinám, seniorům a handicapovaným osobám.

• Že nevíš, co si pod tím představit? Nic si z toho nedělej,
my to zatím taky nevíme. My teď spíš chystáme byty pro
ty, kteří již bydlení ztratili.

Věříme, že oceníš naše chování dobrého hospodáře, kte-
rý potřebuje výtěžek z obecního bytového fondu uplatnit v
dalších svých rozpočtových položkách. Tobě nic nedlužíme.

Neříkej, že je to vrchol. My určitě ještě něco vymyslíme.

Tvoje veřejná správa statutárního města Brna.“

Uvádím to s trochou nadsázky a jsem si vědom, že se to kaž-
dého občana Brna netýká. Dávám to k dispozici jako ukázku
postoje současného vedení města, ať je v konkrétní věci před-
stavováno kýmkoliv. Zamysleme se nad jejich způsobem uva-
žování: Příště už to může být i vůči nám.

Ing. Pavel Březa, člen Komise bydlení RMB

Tramvají do kampusu MU
Zámysl vybudovat tramvajovou odbočku k areálu Masaryko-

vy univerzity a FN v Bohunicích nabývá konkrétní podobu. Její
potřebu vyvolává skutečnost, že už nyní sem přijíždí cca 40 tisíc
lidí denně. Tento počet se má s rozvojem území ještě podstatně
zvýšit. Vedle areálu MU a FN, která se bude také rozšiřovat, je zde
řada významných institucí i rozlehlé nákupní centrum. Rozvojo-
vé plány počítají dále s výstavbou sportovního stadionu i stu-
dentských kolejí. Autobusová a trolejbusová doprava již kapacit-
ně nestačí a její zintenzivnění již není možné. Proto tedy tramvaj.
V současné době se již zpracovává projektová dokumentace.

Samotná stavba by měla být zahájena v roce 2018 a doba vý-
stavby se předpokládá dva roky. Samotná odbočka bude budo-
vána od přestupního uzlu Osová ve Starém Lískovci a ukončena
bude v ulici Netroufalky. Trať 900 metrů dlouhá bude mít dvě za-
stávky a její zvláštností je to, že celých 650 m. povede tunelem.
Náklady na investici se odhadují na 900 milionů korun.    did

Zahájili přestavbu ulic Dornych a Plotní
Ke snadnějšímu průjezdu aut a tramvají z brněnského

městského centra na jih zahájilo Ředitelství silnic a dálnic ČR
přestavbu ulic Dornych a Plotní. Jde o dopravně frekventova-
nou oblast u Ústředního autobusového nádraží a prostoru
chystaného k výstavbě Jižního centra Brna.

Investice má zkapacitnit ulici Dornych, křižovatku Dornych-
Zvonařka a zklidnit ulici Plotní. A to pro řidiče, chodce i pro měst-
skou hromadnou dopravu, což pomůže rozvoji této dlouhodobě
zanedbané části Brna. Stavba má navázat na desítky let plánova-
ný a v praxi chybějící Velký městský okruh na jihu Brna a na do-
pravně přetíženou nedalekou dálnici D1.

Co se na Plotní a Dornychu bude měnit? Tramvajová trať se
z ulice Dornych přesune do ulice Plotní, takže se uvolní prostor
Dornychu pro individuální automobilovou dopravu. Tramvajo-
vou trať na Dornychu nahradí tří až čtyřpruhová komunikace,
kam bude směrována automobilová doprava z centra Brna na jih.
Hladší průjezd aut zajistí také přestavba křižovatky ulic Dornych
a Zvonařka, která bude přehlednější i díky odstranění tramvajo-
vé smyčky. V dosud rušné ulici Plotní bude vedena tramvajová
doprava, která zajistí kvalitní a rychlejší spojení městské části
Brno-jih s centrem Brna. Na této nové trati v ulici Plotní vznikne
tramvajová zastávka, která usnadní cestu na autobus. nádraží. Již
nebude zapotřebí využívat zdlouhavou cestu přes nadchod. Vy-
budovány budou nové výjezdy autobusové dopravy z Ústřední-
ho autobusového nádraží Zvonařka ve směru východ a jih.

Teplárny Brno rozšíří v této oblasti tepelný rozvod, který je
nyní položen pouze v ulici Dornych až po areál CT Zone. Rozší-
řen bude o přípojky do oblasti mezi ulicemi Zvonařka, Dornych
a Plotní a o páteřní přípojku pro budoucí Jižní centrum. Předpo-
kládá se totiž další rozvoj této oblasti. Kompletní rekonstrukcí
projdou všechny veřejné plochy v daném prostoru včetně rekon-
strukce inženýrských sítí, které budou upraveny na parametry
odpovídající současným technickým normám a kapacitním po-
žadavkům. Náklady na celou investici přesáhnou jednu miliardu
korun.

(vž)
Foto z prezentace projektu na:
www.brno.cz/strategickeprojekty/tramvaj-do-kampusu/
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Jihomoravské hnutí ANO útočí na ČSSD

Kandidát na příštího hejtmana za
Hnutí ANO 2011 a ředitel Městské poli-
cie v Brně Bohumil Šimek (byl vedou-
cím sekretariátu hejtmana Haška a bez-
pečnostním ředitelem. Z této pozice
odešel po čtyřech letech, neboť bylo
jeho místo zrušeno) na tiskové konfe-
renci informoval, že „nezasedne za jed-
nací stůl s M. Haškem, protože lež je
součástí jeho života. Ať jde např. o Haš-
kovu rigorózní práci, audit brněnského
letiště nebo vztahy s lobbystkou Janou
Mrencovou, kterou mu prý kdysi osobně
hejtman představoval jako svoji novou
PR manažerku a která pak školila za-
městnance kraje.“

Předseda jihomoravské organizace
Hnutí ANO 2011 Marek Janíček přitom
zdůraznil: „Osoba Michala Haška je pro
nás nepřijatelný partner a s touto osobou
naše hnutí po krajských volbách nebude
jakkoliv spolupracovat. Oslovujeme
ostatní politické strany, aby se vyslovily
k tomu, jak ony vidí možnou spolupráci
s M. Haškem po podzimních volbách
nebo jestli jsou připraveny s ním nespo-
lupracovat.“

Předseda KVV ČSSD Roman Hanák
a hejtman Hašek vydali prohlášeni to-
hoto znění: „Lídra i kandidátku ČSSD
pro volby do ZJMK potvrdila celá naše
členská základna a nenecháme si nikým

diktovat, zvlášť ne těmi, kteří namísto
hledání společných řešení problémů kra-
je a jeho občanů a namísto reálného
programu mají jediné téma - Antihašek.
Nejsme a nebudeme divize Agrofertu
a uděláme maximum, aby jí nebyla ani
celá jižní Morava. Rozhodnou nikoliv
koblihy s MFD, ale Jihomoravané 7. a 8.
října. Věříme, že rozhodnou rozumem
i srdcem,“ uvedli představitelé jihomo-
ravské ČSSD.

Předseda klubu KSČM zastupitelů
Jihomoravského kraje Stanislav Navr-
kal se vyjádřil k situaci takto:

„Je obecně známo, že pro současné vo-
lební období byla podepsána smlouva
o spolupráci na úrovni Jihomoravského
kraje mezi ČSSD a KSČM. Smlouva nám
umožnila naplňovat body jihomorav-
ského volebního programu KSČM pro
nynější volební období. Co se týká perso-
nálních otázek jiných politických stran,
myslím si, že není korektní, aby jeden
politický subjekt určoval jinému politic-
kému subjektu koho má či nemá ustavit
do jaké politické funkce. Je to výsostné
právo každého politického subjektu. Ne-
líbilo by se ani nám, kdyby nám jiná po-
litická strana určovala koho máme
a koho nemáme navrhnout na kandi-
dátní listinu,“ zdůraznil Navrkal.

Dodal, že je na ČSSD, koho si na kan-
didátní listinu postaví. Podle toho, která
volební strana při volbách do Zastupi-
telstva Jihomoravského kraje zvítězí, je
logické, že „jednička“ na její kandidátní
listině může počítat i se získáním funk-
ce hejtmana - uvedl šéf zastupitelů
KSČM kraje.

(vž)

František Bendl
– 130. výročí narození

Narodil se 13. srpna 1886 v Zastávce v
hornické rodině. 14letý začal pracovat na
dole Julius v rodném místě. 20letý vstou-
pil do sociální demokracie a do hornic-
kých odborů. Z fronty 1. světové války byl
vyžádán na důl Julius k vojensky důležité
výrobě. Mnoho ústrků zažil od vojenské-
ho dozoru. Po vzniku ČSR byl zvolen
předsedou závodní rady na dole Julius a
jako okresní důvěrník sociální demokra-
cie byl na poradách levice ve straně v Pra-
ze i v Brně, byl delegátem sjezdu strany v
září 1920. Jako přední organizátor prosin-
cové generální stávky 1920 na Rosicko-

ŠLI PŘED NÁMI�����

Oslavansku byl do června 1922 vězněn v
Brně na Cejlu a na Špilberku i v Borech u
Plzně. Po návratu domů působil v KSČ,
vedl stávky v letech 1923, 1929 a 1932-
1933 v rosicko-oslavanském revíru. Psal
do Rovnosti, Předvoje, Pravdy, Rudého
horníka, brožuru Kus historie socialismu
v oblasti. Za nacistické okupace rozšiřoval
ilegální letáky a spolupracoval s ilegálním
krajským vedením KSČ.

Po válce byl předsedou Revolučního
NV v Zastávce a později místopředsedou
ONV Brno-venkov. Po odchodu do dů-
chodu psal vzpomínky na rozvoj dělnic-
kého hnutí i na svůj nelehký život v rod-
ném okrese. Zemřel 19. dubna 1955.

Předvolební rojení zahájila, ačkoliv je ještě doba dovolených, politickým úto-
kem na hejtmana Jihomoravského kraje Michala Haška (ČSSD) jihomoravská
krajská organizace ANO, bude líp.

BRŇANÉ SI PŘIPOMENULI
72. VÝROČÍ SNP

Dvaasedmdesáté výročí protifašistického Slovenského národní-
ho povstání si připomenuli občané pietní vzpomínkou u památníku
SNP na náměstí SNP v Brně - Černých Polích.

 Brněnská městská organizace Českého svazu bojovníků za svobodu
(ČSBS) přizvala zástupce státních i politických a společenských institu-
cí, Univerzity obrany a starostu MČ Brna-sever. Jejich delegace položili
k památníku SNP kytice květů. Kytici položili i představitelé KSČM.
Vít Příkaský v hlavním proslovu popsal události roku 1944, kdy fašisté
uzavřeli státní hranice se Slovenským státem, protože tam vypuklo pro-
tihitlerovské ozbrojené povstání. Přesto Do SNP se dostalo a zapojilo
na 2500 Čechů a Moravanů včetně řady Brňanů. Slovensko se povstá-
ním zařadilo do protihitlerovské koalice a do úsilí obnovit ČSR. Na Mo-
ravě a ve Slezsku bojovalo tu dobu za svobodu 45 odbojových jednotek,
zejména v Beskydech, Jeseníkách a na Českomoravské vrchovině.

Příkaský odsoudil, že na tomto pietním shromáždění v Brně-Čer-
ných Polích nesměla zaznít ruská státní hymna, protože si to většina
funkcionářů nepřála. Měla zaznít na počest těch, kteří většinu Česko-
slovenska osvobodili od fašistů. U pomníku SNP v Brně slyšeli účastníci
vzpomínkového shromáždění občanů pouze státní hymny ČR a SR.

(Redakčně kráceno.)       Václav Žalud (text i foto)

Kytici květů pokládá
k Památníku SNP v Brně
předseda MěV KSČM v Brně
Martin Říha.
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Josef Hybeš – od jeho smrti uplynulo 95 let
21. července 1921 zemřel jeden z průkopníků socialismu v na-

šich zemích, skromný a obětavý člověk, vynikající novinář Josef
Hybeš. Odešel redaktor listu Die Zukunft a Dělnických listů vychá-
zejících ve Vídni (žil tu v letech 1867-1884), prostějovského Hlasu
lidu (1886-7), brněnské Rovnosti (1887-1894 i později), Odborné-
ho listu textilního v Rakousku (1894-1901), Textilníku (1894-1901),
Posla lidu v Plzni (1893-4). Sjednotitel a organizátor dělnického
hnutí u nás i v celorakouském měřítku (sjezdy sociálních demokra-
tů v Brně a v Hainfeldu 1887-8), účastník ustavujícího kongresu

II. internacionály v Paříži (1889) a v Curychu (1893 – setkal se tu s B. Engelsem), organi-
zátor stávek a demonstrací dělnictva počínaje květnem 1890 v Brně-Pisárkách, posla-
nec rakouské říšské rady (1897-1918), moravského zemského sněmu (1906-1918), Re-
volučního národního shromáždění (1918-1920) a senátor zvolený v roce 1920, který
vždy vystupoval jako chudoby zastavatel, nadšený přívrženec a obhájce VŘSR, marxis-
tické levice v naší sociální demokracii, autor rozsáhlé vzpomínkové práce Křížová cesta
socialismu (1900), Dějiny Rovnosti (1904) a mnoha článků v dělnickém tisku.

Poslední půlrok života prožil J. Hybeš v sanatoriu v Dolní Lipové a v nemocnici u sv.
Anny v Brně. Zotavoval se ze záchvatu mrtvice, kterou byl postižen při projevu v Senátu
v prosinci 1920, v němž odsoudil útoky proti účastníkům generální stávky. Srdce nevy-
drželo urážky a nadávky „demokratů“ mezi senátory. Pohřeb Josefa Hybeše 23. 7. 1921
byl nevídanou manifestací úcty k životu a působení Maršála chudých. Na 60 tisíc lidí se
řadilo do smutečního průvodu u Dělnického domu na Marxově ulici (dnes Spolková).

Literatura: Otakar Franěk, Maršál chudých, Kruh 1980, Výbor z článků a projevů
J. Hybeše, SNPL Praha 1956, vybral, studii a poznámky napsal Otakar Franěk. • O. Fra-
něk, A. Verbík, Josef Hybeš, Práce a vzpomínky, dokumenty, foto přílohy. Blok Brno 1976.

Ve Sborníku statí Brno v minulosti a dnes, který vydalo Statutární město Brno
a Archiv města Brna, vyšla obsáhlá stať Mýtus dělnického hnutí Josefa Hybeše (1850-
1921) v dějinách města Brna. Její autor Lukáš Fasora z katedry historie na Filozofické
fakultě MU v Brně uvádí, že v letech 2000-2001 a 2011 byl Hybešův mýtus obnoven
v interpretaci zdůrazňující jeho charakterové vlastnosti a mimořádné charisma opřené
o sebeobětování ve jménu pomoci obyčejnému člověku. Autor též ocenil publikace Ota-
kara Fraňka o Hybešovi, které přispěly k poznání života a působení J. Hybeše. Podob-
ných statí dnes vychází velmi málo.  Karel JANIŠ

Václav Kopecký – 55. výročí
úmrtí

5. srpna 1961 vydechl naposled vý-
znamný novinář a přední představitel
KSČ Václav Kopecký. Jeho rodištěm
byly 27. srpna 1897 v rodině živnostníka
a funkcionáře Sokola Kosmonosy u Mla-
dé Boleslavi. V Mladé Boleslavi a v Praze
vystudoval gymnázium a právnickou
fakultu Univerzity Karlovy, kterou nedo-
končil. Byl úředníkem Zemského správní-
ho výboru pro Čechy. V roce 1919 se podí-
lel na vzniku a činnosti Marxistického
sdružení (skupina mladých levicových so-
ciálních demokratů se zabývala hlub-
ším studiem a osvojením si marxismu,
podílela se na činnosti marxistické levice
v sociální demokracii a na vzniku KSČ).
Od května do října 1925 byl redaktorem
brněnské Rovnosti, od listopadu do pro-
since 1925 redaktorem plzeňské Pravdy
a od ledna 1926 do února 1928 ostravské-
ho Dělnického deníku. Poté byl redakto-
rem Rudého práva, v letech 1933-1934
šéfredaktorem. V článcích reagoval na ak-
tuální situaci u nás.

Od r. 1929 byl po celý další život čle-
nem vedení KSČ. V letech 1928-1938 byl
členem ÚV KSČ, 1931-1938 členem polit-
byra ÚV KSČ, zároveň byl poslancem Ná-
rodního shromáždění. V letech 1938-1945
byl členem zahraničního vedení KSČ
v Moskvě, působil v rozhlasovém vysílání
a v redakční radě Československých listů.
Na toto období vzpomíná v brožuře Gott-
wald v Moskvě, kterou vydal k 50. naroze-
ninám Klementa Gottwalda. Podílel se
i na znění Košického vládního programu.

Po návratu do vlasti byl opět členem
ÚV KSČ a jeho předsednictva, od roku
1954 politbyra ÚV KSČ. Byl opět poslan-
cem Národního shromáždění, v letech
1945-1953 ministrem informací, v roce
1953 ministrem kultury a v letech 1954-
1961 místopředsedou vlády. A především
vystupoval na mnoha konferencích a po-
radách k výročím významných událostí.
Např. na VII., VIII. a IX. Sjezdu KSČ, na
I. konferenci právníků-komunistů 7. 12.
1946, na konferenci ideových pracovníků
KSČ v Praze 9. 1. 1948, na aktivu funkcio-
nářů KSČ 24. září 1948 k 30. výročí Česko-
slovenské republiky, na konferenci čtená-
řů časopisu Za trvalý mír a lidovou
demokracii 2. 3. 1952 na téma Za socialis-
tické vlastenectví a proletářský internaci-
onalismus, na slavnostním večeru k 50.
výročí první ruské revoluce roku 1905 a na
slavnostním zasedání ÚV KSČ k 35. výročí
založení KSČ. Básník, překladatel (např.
Majakovského, Chlebnikova, Pasterna-
ka), literární historik Jiří Taufer (1911-
1986) ve vzpomínkové knížce Strana, lidé,
pokolení z roku 1961 uvádí, že do minis-
terstva informací Kopecký vnesl průboj-

ŠLI PŘED NÁMI�����
ného ducha, byla to fronta veselé a bojov-
né intelektuální práce, strana v tomto mi-
nisterstvu měla mohutné srdce a plíce,
ministr Kopecký byl nabit zvláštní třaska-
vou energií, humorem, ve 40. letech pod-
stoupil nejednou těžký zápas o probojo-
vání správné linie v kulturní politice
strany atd. atd.

Vydal dvě vzpomínkové knihy. V roce
1951 – 30 let od založení KSČ a o hlavních
událostech jejího vývoje. Vyvrcholením
jeho referentského a novinářského půso-
bení je kniha ČSR a KSČ – Pamětní výpisy
k historii Československé republiky

a k boji KSČ za socialistické Českosloven-
sko, která vyšla v roce 1960. Cenný je pře-
hled osobností, které působily na různých
místech v KSČ ve společnosti, v různých
organizacích a zařízeních. Jeho hodnoce-
ní uvedených osob i událostí vychází ze
souvislostí 20. - 60. let minulého století
a jde o osobní postoje, které další vývoj
často zásadně změnil – např. hodnocení
Slovenského národního povstání. Nebylo
by marné uvést konkrétní rozbor Kopec-
kého vzpomínek, které původně autor
přednesl v několikahodinové přednášce
a rozšířil ji do knižní podoby.      kj

Josefa Faimonová – 105. výročí narození
Narodila se 18. srpna 1911 v Brně-Líš-

ni jako čtvrté dítě v rodině dělníka v kame-
nolomu. Později se narodilo dalších šest
sourozenců, tři z nich zemřeli podvýži-
vou. Se sourozenci sbírala lesní plody,
maliny, jahody, houby. Matka je prodáva-
la na trhu v Brně, aby bylo na chleba
a brambory. Později uklízela a prala prá-
dlo v lepších rodinách. Rodiče byli zaklá-
dajícími člen KSČ a v tomto duchu vycho-
vávali své děti. Jožka od 7 let cvičila
v dělnické tělovýchově a od 14 let věku
byla cvičitelkou. Jako členka Komsomolu
chodila po jeho schůzích, roznášela stra-
nický tisk. Po studiu v kursech v Moskvě
byla požadována jako řečník na schůzích.
Byla stále mezi lidmi, organizovala akce
solidarity při stávce v rosicko-oslavan-

ském revíru 1932-1933, demonstraci mlá-
deže proti nezaměstnanosti v Líšni a ze-
jména se podílela na přípravě manifesta-
ce na obranu republiky v líšeňském údolí
v srpnu 1938.

Po rozpuštění KSČ se stala členkou
ilegálního krajského vedení KSČ, od roku
1941 spojkou a spolupracovnicí II. a od
podzimu 1942 členkou III. ilegálního
ústředního vedení KSČ. 3. září 1943 byla
zatčena a na Pankráci krutě mučena.

Aby neprozradila spolubojovníky, zvo-
lila 12. října 1943 dobrovolný odchod ze
život. Odešla jediná žena, která byla člen-
kou jednoho z ilegálních ústředních vede-
ní KSČ. Byla příkladem v boji mladých za
lepší svět.

Karel JANIŠ
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PETICE PROTI NATO
Politika NATO představuje stále vážnější bezpečnostní

riziko. Nebezpečné cíle, jež byly na pořadu summitu ve
Varšavě 8. - 9. 6. 2016, odsoudilo stanovisko ÚV KSČM
z 25. 6. 2016 i demonstrace téhož dne v centru hlavního
města Prahy, kde s námi našla společnou řeč i řada osob-
ností napříč širokým politickým spektrem (L. Procházko-
vá, Z. Troška, J. Čarnogurský a další). V podobném duchu
se na vládu ČR, aby závěry summitu odmítla podpořit,
obrátily dvě výzvy bezpečnostních expertů, vědců a veřej-
ných činitelů.

Vláda těmto požadavkům nevyšla vstříc. Tím většímu tla-
ku je nezbytné ji vystavit. Výkonný výbor ÚV KSČM dne 18. 7.
t. r., odsouhlasil text petice pro niž se podařilo získat podporu
řady občanských iniciativ a osobností (jak to názorně dokládá
i složení petičního výboru). O získání co možná početného
okruhu signatářů se zasadí i tito partneři. My, komunisté, tím
prokážeme jak svou iniciativní roli v boji za klíčové zájmy naší
země i mezinárodních, protiválečných skutečně demokratic-
kých sil, tak schopnost spolupracovat v tomto směru se širo-
kou, reprezentativní škálou aktivní občanské veřejnosti
a osobností, těšících se všeobecnému uznání a respektu.

Petice tak nepochybně obohatí nabídku, s níž se na lidi
obrátíme v průběhu všech
veřejných akcí před říjno-
vými krajskými a senátní-
mi volbami. Je součástí
širšího komplexu kroků,
zahrnujících i připravova-
nou iniciativu komunistic-
kých zákonodárců k vyvo-
lání referenda o tom, zda
má ČR v NATO setrvat či
z této aliance vystoupit.

Text petice:
Nás, občanů, se na to, zda chceme do NATO, nikdo neptal.

Tím méně na to, zda mají bomby NATO pustošit Jugoslávii,
Afghánistán, Irák i další země. Zmařily statisíce životů. Desta-
bilizují celé regiony. Šíří chaos a humanitární pohromy. Živí
teror i migrační vlny. To vše stále víc ohrožuje i evropskou bez-
pečnost.

Žádal nás kdokoli o souhlas s podporou protiústavního pře-
vratu na Ukrajině? Války, již její vláda vede proti Donbasu?
S přesunem zbraní NATO na ruské hranice?

Nedávný summit paktu jich tam rozhodl rozmístit ještě víc.
Do střetu s jadernou velmocí to vtahuje i ČR. A mění nás tak
v živý štít, jenž by byl na ráně jako jeden z nejbližších. Tomu je
třeba předejít!

Žádáme od vlády jasný závazek:
• Nepřipustit rozmístění cizích vojsk, základen a zbraní na

našem území!
• Nevyslat české vojáky na ruskou hranici!
• Rozhodnout o členství v NATO speciálním referendem!

Petiční výbor:
Lenka Procházková, spisovatelka, Jeronýmova 2, Praha 3
Eva Novotná, mluvčí iniciativy NE základnám, Tupolevova 479,
Praha 18
Jaromír Kohlíček, poslanec EP, Středová 1768/17, 451 01 Teplice
Ivan Kratochvíl, Českoslovenští vojáci v záloze za mír, Vikova
473, Slaný
Josef Skála, místopředseda ÚV KSČM, Londýnská 16, Praha 2
Karel Sýs, básník, předseda Unie českých spisovatelů, Paláskova
1107, Praha 8
Zdeněk Troška, filmový režisér, Ondříčkova 22, Praha 3

Petiční archy jsou k dispozici na MěV, ke stažení na
www.kscm-brno.cz

Aleš RŮČKA

MIGRACE
Dne 16. 6. 2016 proběhl poslední diskusní čtvrtek v le-

tošním pololetí. Téma migrace se zdálo být přitažlivé, než
počet přítomných (30) o tom nesvědčí.

Referující s. Věra Klontza a množství diskutujících proká-
zali dobré znalosti i kritický pohled k danému tématu.

Migrace, přesun lidí, otázky uprchlíků … jsou staré jak lid-
ská společnost, tedy tisíce let. Je to záležitost lidského roku,
známá jako stěhování národů. Za vzpomínku stojí např. zánik
starého Říma, příchod Slovanů do Evropy, zničená Evropa,
jejímž výsledkem bylo obsazení Ameriky. I v současnosti pro-
bíhá ve světě několik migrací. Tak mimo „naší“ existuje pře-
mísťování lidí ze střední Afriky do severní, ze zemí Latinské
Ameriky do USA a Kanady. Vzniká otázka, proč tolik vzrušení
kolem současné migrace u nás? Není účelem odpoutat naši
pozornost od jiných, důležitějších problémů současnosti?

Než zůstaňme u té současné, která se nás týká. Kultura při-
cházejících uprchlíků je jiná, ale není horší než naše. Země,
ohniska, bývalé kolonie bojovaly za svobodu. Cítí i nyní, že pro
tzv. Vyspělé země vyráběly bohatství v minulosti a vyrábí
i nyní. Před světovou válkou dochází k teroristickým akcí.
Po druhé světové válce se terorismus stal mocným, spustil svůj
další rozvoj. Než zjistilo se, že se jedná o organizované akce.
Zde je třeba se poučit, nevěřit všemu, co je nám oficiálně před-
kládáno. Je zde nejistota, s kterou je manipulováno – co se sta-
ne když k nám přijdou uprchlíci? Přijdou k nám také teroristi?
Nelze říkat, že každý islamista je terorista. Zabýváme se pra-
vou příčinou? Ta je v tom, že existuje globální kapitalismus,

který vykořisťuje bývalé kolonie, ale i nás. Chceme-li bojovat
proti fašistům, musíme bojovat proti nim také u nás. Lidé se
dělí na ty, co mají a co nemají výrobní prostředky. Strana musí
přijít s řešením, jak to změnit. Cesta bude žádat velké oběti.
Vedení KSČM nás dovedlo tam, kde dnes jsme – odnaučili
jsme se bojovat. Migrační krize je toho součástí. Lidská strán-
ka je komplikovaná, je v ní spousta lidského utrpení, což ko-
munisté vždy chápali.

Často si idealizujeme Rusko. Ale to už dávno není totožné
se SSSR. Putin sleduje své monarchistické zájmy. Z minulosti
si vybírá a opěvuje jen to, co se mu hodí. Z dřívějšího nevolá
např. po kolektivizaci zemědělství, likvidaci soukromého
vlastnictví apod. V rámci migrační krize – v oblasti Sýrie – si
zabezpečil svoji oblast vlivu.

Jaké je řešení? Zastavit válečné akce, uvolnit prostředky
světového bohatství, aby došlo k zmírnění bídy a utrpení lid-
stva. To je názor většiny komunistických stran. Významnou
úlohu musí sehrát masové lidové hnutí (v počtu komunistů je
na 1. místě Čína, 2. USA, 3. Japonsko, 4. Rusko).

Evropská unie (EU) je imperialistická, je to obrana imperi-
alistických zájmů. Komunisté si přejí rozpad EU (mělo by to
být také v programu KSČM), jsme pro vystoupení z paktu
NATO. V současnosti EU ujíždí vlak, a proto žádá o pomoc
USA (viz „smlouva“). Zde někteří komunisté si pletou prole-
tářský internacionalismus s multikulturní politikou EU.

Co je tedy klíčovým problémem současnosti? Odpověď
je jednoznačná – boj proti válce.    Josef VONDRÁK
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SPOLEČNÝ HLAS PRO MÍR A SPOLUPRÁCI
Nesmíříme se s kroky české vlády a politiků ve prospěch NATO a války! Zaznělo na 26. setká-

ní Čechů a Slováků na moravském Pomezí, tentokrát v Dubňanech na Hodonínsku.
Ve sluncem zalitém přírodním areá-

lu si občané a mládež z obou států, jichž
se tu sešlo více než jedenáct set, připo-
mněli odkaz 71. výročí osvobození
Československa od fašismu a 72. výročí
Slovenského národního povstání.

Debatovali tu například s poslanci
Vojtěchem Filipem, Ivo Pojezným, Mar-
tou Semelovou či Miroslavem Grebe-
níčkem, ale také s kandidáty KSČM do

samosprávy Jihomoravského kraje
a pěti komunistickými kandidáty do
Senátu - Márií Koudelovou (obvod č. 49
– Blansko), Helenou Vrzalovou (obvod
č. 52 – Jihlava), Jánem Lahvičkou st.
(obvod č. 79 – Hodonín), Oldřichem
Duchoněm (obvod č. 58 – Brno-město)
a Radoslavem Skálou (obvod č. 55 –
Brno-město).

dování so-
ciálně spra-
v e d l i v ě j š í
společnosti,
než která je
zde nyní.

„Nikde v Evropě nebyl tak kvalitní,
tak dobrý a demokratický model socia-
lismu, než jaký budovali občané po de-
setiletí v Československu. Na Slovensku
vznikly jejich rukama obrovské hodnoty
a sociálně spravedlivější svět, což dnešní
politici nedokážou,“ řekl ve vystoupení
předseda slovenských komunistů Jozef
Hrdlička.

Účastníky v přírodním areálu v Dub-
ňanech pozdravili též za mladé české
komunisty předseda OV KSČM Blanen-
ska Emil Pernica a za klub Socialistic-
kého zväzu mladých při KS Slovenska
Artur Bekmatov.

Vedoucí kandidátky KSČM do Zastu-
pitelstva Jihomoravského kraje posla-
nec Ivo Pojezdný ve svém vystoupení
připomněl, že KSČM před nadcházející-
mi volbami připravila program kom-
plexního rozvoje kraje a života lidí
v něm. V souvislosti s hrozbou masové-
ho přijímání uprchlíků z islámských
zemí zdůraznil, že komunisté jsou zá-
sadně proti nelegální migraci. Problémy
s ní se musejí řešit tam, kde vznikly a na
náklady těch, kteří je způsobili. A niko-
liv z obsahu našich peněženek.

Předseda Jihomoravského KV KSČM
Pavel Březa označil volební program
KSČM v regionu za promyšlený, pro-
spěšný obyčejným lidem. Navázat by
měl na dosavadní smlouvu o partnerství
mezi jihomoravskými krajskými zastu-
piteli za KSČM a ČSSD, jež prospívá
oběma stranám.          Václav Žalud

Předseda ÚV KSČM Vojtěch Filip
v hlavním projevu připomněl, že česko-
slovenská setkávání vzájemnosti se ko-
nají již od Rakouska-Uherska. Velký
význam měla v revolučním dělnickém
hnutí za první republiky. Nový rozměr
získala po roku 1992 po neústavním roz-
dělení čs. federace. Na obou stranách
státní hranice si lidé vážili bratrství
Čechů a Slováků. Proto nepřipustili, aby

se naše dva národy rozhádaly a přestaly
si rozumět.

Nynější mezinárodně-politická situ-
ace je podle Filipa velmi vážná, neustá-
le hrozí vypuknutí válečného konfliktu.
Vyzval nejen přítomné, aby za šest týd-
nů volili jen ty, kteří jsou ochotni řešit
životní problémy neprivilegovaných lidí
práce, pracovat ve prospěch míru, bu-

Brněnský kandidát na senátora Oldřich Duchoň se představuje přítomným. Marta Semelová dala
slovo všem kandidátům (zleva - H. Vrzalová, R. Skála , O. Duchoň, M. Semelová a J. Lahvička st.).

V Dubňanech se představili i kandidáti pro volby do zastupitelstva Jm kraje. Přítomní využili možnost
hovořit i s předsedou a místopředsedou ÚV KSČM Vojtěchem Filipem a Petrem Šimůnkem. Setkání
pokračovalo příjemnou zábavou s přáteli - kandidáti O. Brázdil a A. Hubert s M. Semelovou (dole).
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V Brně půjdeme nejen ke krajským
volbám, ale ve volebním obvodě č. 58
zahrnujícím městské části Brno-jih, Bo-
hunice, Černovice, Židenice, Líšeň, Vi-
nohrady, Obřany-Maloměřice, Tuřany,
Slatina a Chrlice budeme volit také
kandidáta na senátora. Je jím soudruh
Oldřich Duchoň. Městské části Knínič-
ky, Bystrc a Žebětín jsou pak součástí
volebního obvodu č. 55, kde za KSČM
kandiduje soudruh Radoslav Skála. Je
třeba zdůraznit, že oba kandidáti nejsou
bez šance, i když proti nim kandidují ně-
které výrazné osobnosti. Městský výbor
proto vyzývá členy strany i její sympa-
tizanty aby svou účastí v senátních
volbách podpořili kandidáty KSČM,
a to i v druhém kole.

Kandidátní listina KSČM pro volby
do zastupitelstva Jihomoravského kraje
obsahuje celkem 65 jmen. Jednotlivé
kandidáty navrhly okresní konference
a městská konference v Brně, o pořadí
rozhodla krajská stranická konference.
Na kandidátce tak z Brna najdeme
soudružky a soudruhy Helenu Sýkoro-
vou (3), Pavla Březu (11), Ladislava
Býčka (18), Oldřicha Duchoně (24),
Emila Vítka (31), Václava Fišera (38),
Jiřího Hráčka (44), Marii Knapovou
(51), Jaroslava Konečného (58), a Jiří-
ho Vítka (65). O tom, kolik z nich bude
do krajského zastupitelstva zvoleno
rozhodne především naše co nejvyšší
účast a jistě i preferenční hlasy.

Kompletní kandidátní listinu KSČM
pro volby do Zastupitelstva Jihomorav-
ského kraje najdete na www.kscm-
-brno.cz/volby Aleš Růčka

KOHO BUDEME VOLIT? PŘECE KANDIDÁTKU č. 37!

Pojďme všichni k volbám, má to smysl!
Krajské a senátní volby se podle rozhodnutí prezidenta

republiky uskuteční v pátek dne 7. října 2016 a v sobotu
8. října 2016 v obvyklých volebních místnostech.

Voličem je každý občan ČR, kterému je 7. října 2016 nejmé-
ně 18 let. Zjistí si předem, zda je zapsán v seznamu voličů.
Ve volební místnosti se prokáže PLATNÝM občanským prů-
kazem nebo cestovním pasem, zajde POVINNĚ za plentu
k úpravě hlasovacích lístků, vsune je do úřední obálky, kterou
mu dala okrsková volební komise při zjištění totožnosti a před
zraky volební komise je vhodí do volební urny. Nezamomeň-
te připomenout voličům ve svém okolí, že v případě nemoci
nebo jiného závažného důvodu může požádat úřad městské
části nebo přímo volební komisi o volbu mimo volební míst-
nost – členové volební komise ho navštíví doma s přenosnou
volební urnou.

POZOR PŘI ÚPRAVĚ HLASOVACÍHO LÍSTKU.
Hlasovací lístek je vytištěn pro každou politickou stranu,

politické hnutí nebo koalici samostatně. Ten náš je označen
jak názvem Komunistická strana Čech a Moravy, tak i čís-
lem 37. Jedinou zákonnou možností úpravy hlasovacího líst-
ku je zakroužkování pořadového čísla nejvýše u 4 kandidátů,

a tím vyznačit, kterým kandidátům dáváme přednost. Využij-
me toho. Pro případ, že nebudeme moci volit ve svém okrsku,
je třeba požádat úřad své městské části o vydání voličského
průkazu, na jehož základě lze volit v celém Jm kraji.

SENÁTNÍ VOLBY budou ve volebním obvodu č. 58 Brno-
město v městských částech Brno-jih, Bohunice, Černovice,
Židenice, Líšeň, Vinohrady, Obřany-Maloměřice, Tuřany,
Slatina, Chrlice.  Kandidátem KSČM je s. Oldřich Duchoň. Ve
volebním obvodu č. 55 zahrnujícím část obcí Brno-venkov
a MČ Žebětín, Bystrc a Kníničky kandiduje za KSČM s. Rado-
slav Skála. Každý kandidát má samostatný volební lístek, kte-
rý volič vsune do obálky pro senátní volby. Pokud žádný
z kandidátů nezíská nadpoloviční většinu, bude 14. a 15.
října 2016 druhé kolo voleb, ve kterém budou kandidovat
dva z kandidujících, kteří se v 1. kole umístili na prvních dvou
místech. Jejich hlasovací lístky obdrží volič až ve volební míst-
nosti.

Podrobné pokyny obdrží volič spolu s hlasovacími lístky
krajských a senátních voleb 2016 domů nebo u volební komise
v případě, že je nedostal domů. Konkrétní informace poskytne
především úřad městské části nebo volební komise.       kj

KSČM ZAHÁJILA KAMPAŇ
1. ZÁŘÍ NA MORAVSKÉM NÁMĚSTÍ

KSČM povede kampaň v ulicích jihomoravských měst a obcí. Slušně a věcně!
Brněnská městská organizace KSČM zahájila shromážděním občanů předvoleb-

ní kampaň komunistů v Jihomoravském kraji.
Předseda Městského výboru KSČM

v Brně Martin Říha na prvním setkání ke
krajským a senátním volbám uvedl, že
mnozí političtí soupeři slibují vzdušné
zámky, ale už neříkají, jak se k nim mají
lidé dostat. Za vším máme hledat pocti-
vou práci. Současní komunističtí zastupi-
telé a jediný senátor za tuto stranu doká-
zali, že vědí, jak na to.

S tím souvisí i brněnská zvláštnost - vy-
hlášené místní referendum o poloze no-
vého hlavního vlakového nádraží. Měst-
ský výbor KSČM se tímto mnohaletým
problémem zabýval a konstatuje, že si je
vědom nedostatků chystaného všelidové-
ho hlasování Brňanů. Nemůže doporučit
členům i příznivcům KSČM jak hlasovat.
Otázky referenda jsou nejednoznačné
a nejasné! Nemůže proto doporučit obča-
nům účast v tomto hlasování s vědomím,
že tím občan vzdává svého práva na spo-
lurozhodování."

Na shromáždění vystoupil a diskutoval s účastní-
ky místopředseda ÚV KSČM Josef Skála (nahoře
vlevo). Kandidát na senátora Radoslav Skála
v "zajetí" novinářky. Kandidáti do Zastupitelstva
Jm kraje (H. Sýkorová a V. Fišer) a funkcionáři
strany rozdávali informační materiály a diskuto-
vali s občany (dole). Foto  L. Mlejnek(Dokončení na str. 8)
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Z VOLEBNÍHO PROGRAMU JIHOMORAV-
SKÉ KRAJSKÉ ORGANIZACE KSČM

PRIORITY PRO BRNO
1. Dotáhneme do konce schválení zásad územního rozvo-

je podporujících zlepšování úrovně života obyvatel kra-
je s minimalizací negativních dopadů na životní pro-
středí a s důrazem na dopravu.

2. Prosadíme opatření směřující k rozvoji ekonomiky
v tradičních i nových odvětvích (strojírenství, textilní
obory, elektronika, výpočetní technika).

3. Zajistíme vzdělávání s prioritou technických a řemesl-
ných oborů, podpora učňovského školství.

4. Vybudujeme systémy a opatření k zadržení vody v kraji-
ně s vazbou na účelná protipovodňová opatření a od-
vod odpadních vod s důrazem na čerpání dotací.

5. Zrealizujeme technická opatření na horním toku řeky
Svratky pro uchování čistoty Brněnské přehradní nádrže.

6. Postavíme domy s pečovatelskou službou a domovy pro
seniory na území města Brna.

7. Zajistíme součinnost kraje při budování Janáčkova kul-
turního centra (včetně finanční spoluúčasti).

8. Podnikneme kroky k ochraně, udržení a rozvoji kultur-
ních jihomoravských tradic, včetně spolupráce se
spolky.

9. Podpoříme sportovní aktivity s důrazem na sport pro ši-
rokou veřejnost.

10. Zajistíme bezpečnost strategických objektů a bezpeč-
nost občanů.

BRNO – PROSPERUJÍCÍ, BEZPEČNÁ
A PŘÁTELSKÁ METROPOLE JIŽNÍ MORAVY

ŽVANILŮ A JEJICH NOHSLEDŮ
JE VŠUDE PLNO!

Bohužel. Souhlasíte se mnou? Všichni takoví vědí, jak na
to. Jak vydělat „hafo“ peněz. Jak bojovat s nešvary společ-
nosti. Jak na terorismus a podobně.

Vše mají i podloženo rozbory, anketami, grafy a čím vším
možným ještě. Ovšem to podstatné – to je výsledek, se jaksi
nedostavuje, a přátelé, ani možná až na světlé výjimky nedo-
staví, protože to je vše, co jsou ochotni za krátký život na pla-
netě Zemi pro společnost udělat. Pominu momentálně ještě
chlácholení svého ega jménem Já… To je věc další, která sráží
na kolena veškeré lidské počínání. Když ono to já na začátku
jakékoliv činnosti vypadá nadějně. Bohužel, časem se z toho-
to nadějného já stává jen já a například udržení se za každou
a jakoukoliv cenu u moci či v čele, bez ohledu na cokoliv. Pro-
spívá to celku, společnosti? Ano, v začátku zcela jistě ano.
Když nové koště a jeho já mete dobře a dokonce správným
směrem. To ovšem do doby, než přijde nějaký fetiš, který jsme
si jakýmsi vývojem vymysleli. Moc, peníze - dva nejznámější.
Ano tito dva záškodníci dokáží změnit člověka ve většině pří-
padů až k neuvěřitelným koncům.

Větší umění je ukázat, že umím a nepotřebuji kolem žva-
nit. Ano přirozenou skromností opravdu „velkých“ z nás. Dal-
ším kouzlem je i včas odejít. V nejlepším přestat. Odhadnout
to by nemělo být složité. Jsou však tací, kteří k tomuto poznání
a na tuto skutečnost nepřijdou bohužel nikdy. Je mi za ně styd-
no, avšak o to více je mi líto nás všech, kteří pod takovými eli-
tami žijí svůj obyčejný a prostý život. Bojíme se, máme strach
z toho, co bude. No, bude to, co si utvoříme. Přátelé, nikdo to
za nás neudělá, jen my sami. A je na nás pomoci těm, co sami
z opravdových a ne pseudo důvodů tak činit nemohou. Je pro
nás povinností se o takové jedince postarat. Myslíte si, že ne-
budeme nemocní a staří? Ano, mysleli jsme si to také, když
jsme byli mladší, krásnější, v rozletu, bez závazků nota bene
v době svého dětství, kdy za nás měli starosti naše babičky, dě-
dové a rodiče, kdy rodina byla opravdovým základem státu.
Ne jako dnes, kdy rodiny přestávají existovat a lidé se stávají
chodícími mumiemi navzájem se míjejícími v prostoru.
A moderně v kyber prostoru. Ano ten nám nahrazuje oprav-
dový život, bohužel. Ve jménu koho a proč ničíme lidské živo-
ty a planetu? Na jednom konci světa lesy kácíme pro půdu
k zemědělské činnosti, na druhém půdu plodnou plundruje-
me betonem a zaséváme trávou pro dotace. Nevím, kteří před-
kové by po svých zkušenostech s dřinou na živobytí nás k ži-
votu na svět přivedli. Nechtějme nemožné. Chtějme žít bez
„starostí“, bez starostí zbytečných.

Oldřich Duchoň, kandidát do Senátu
ve volebním obvodu číslo 58 Brno - město

Brno má mnoho problémů řešitelných z vyšších pozic státní
správy. Zejména v dopravě, životním prostředí, ale hlavně jde
o sociální problémy občanů. Jak na to - představili posluchačům
ve volebním programu městské organizace KSČM její kandidáti
do Zastupitelstva Jihomoravského kraje.

"Neprivilegovaných lidí se zastává jen KSČM. V zemích NATO
žádná jiná podobná strana neexistuje. KSČM má své členy v deví-
ti krajských vládách. Komunističtí zastupitelé prokázali, že umějí
spravovat tuto zemi poctivě, spravedlivě, kvalifikovaně a nezko-
rumpovaně. Protože nálady lidí se rychle vyvíjejí, přibývá obav,
rozčarování, zklamání, frustrace, zoufalství. Komunisté musejí
udělat vše pro to, aby se mluvčí této zklamané většiny nestali těmi,
kteří nabízejí lidem "řešení" zjednodušená, populistická, někdy
politicky nahnědlá. To je velký úkol KSČM, je to závod s časem!
Opoziční role členů KSČM je dvojrole - v krajských volbách obha-
jují své dosavadní pozice ve kterých dokázali, že to umí jinak, než
vládnoucí pravice. A přitom je potřeba, aby se stali skutečným
mluvčím zklamané většiny lidí a nabízeli jí řešení, která nejsou
bohapustá demagogie, aby v tomto úsilí předběhli pravici." vylo-
žil postup místopředseda ÚV KSČM Josef Skála.

„Kandidáti během krajské štafety navštíví všechny okresy
v rámci Jihomoravského kraje,“ sdělil lídr pro volby do krajského
zastupitelstva Ivo Pojezný. „O svých programových cílech disku-
tujeme s občany také na sociálních sítích,“ doplnil Pojezný s tím,
že KSČM se snaží komunikovat s lidmi pomocí všech dostupných
informačních kanálů.

Václav Žalud

KSČM ZAHÁJILA KAMPAŇ
NA MORAVSKÉM NÁMĚSTÍ

(Dokončení ze strany 7)
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Boj za lepší svět pro většinu lidstva
je vrcholem ušlechtilosti lidského srd-
ce a rozumu.

Tak, jak napsal jeden z nejvýznamněj-
ších čínských filozofů Lao-c’ ve své knize
určené vladařům, která jim měla napo-
moci dobře vládnout, již v 6. století před
naším letopočtem: „Každý svět poznává
krásné jako krásné, a tím i ošklivé. Každý
poznává dobré jako dobré, a tím i zlé. Tak
jsoucí a nejsoucí se plodí, těžké a snadné
navzájem se tvoří…“ Tento velký taoistic-
ký myslitel zcela správně již v té dávné
době chápal věčnost pohybu a hmoty.
Také vyjadřoval zákon jednoty a boje pro-
tikladů, který je jednou ze součástí mo-
derní, marxistické ideologie, dialektiky.
Existuje-li na světě nespravedlnost, je
nemyslitelné, aby zároveň neexistovala
spravedlnost – byť v představách lidí. Boj
za spravedlivý svět je historická zákonitost
společnosti.

V moderních dějinách boj za spra-
vedlnost pro většinu společnosti nabyl
formu boje pracující třídy proti třídě
utiskovatelů – buržoazii.

I v naší republice byly potoky krve nej-
čestnějších a nejstatečnějších proletářů
prolity. Ať už ve stávkách za práci za první
republiky, kdy ozbrojené složky chránící
vládnoucí třídu střílely do nezaměstna-
ných (i dětí v Radotíně), ať už na jatkách
druhé světové války na frontě, ve vězni-
cích gestapa nebo v koncentračních tábo-
rech.

Po hrozném příkladu války a všem co jí
předcházelo nebylo myslitelné, aby vývoj
šel stejnou cestou, která k takové válce
vedla. Nejen zkušenost občanů, ale hlav-
ně ustavičná a obětavá práce bolševické-
ho vedení KSČ, vedla k vítězství komu-
nistické strany, tedy k otočení kormidla
směrem od kapitalismu k socialismu.
Začalo heroické období pracujícího lidu.
Budování průmyslu, mechanizace země-
dělství. Nic z toho by se neobešlo bez obě-
tavé práce a bez odříkání pracujícího lidu
pod vedením komunistické strany. Ale
bylo to jiné, než „odříkání a obětavost“ za
kapitalismu. Za socialismu lidé věděli, že
pracují pro sebe, pro společnost, ne pro
někoho jiného. Horníci fárali do dolů,
protože věděli, že republika potřebuje
uhlí, protože buduje hutní a chemický
průmysl. Stavěly se nemocnice, kina, ne
vzácně i při volném čase pracujících. Bu-
dovatelské nadšení bylo obrovské a neslo
hmatatelné výsledky ve formě rapidního
zvyšování životní úrovně drtivé většiny
pracujících.

Na Rosicko – Oslavansku byly podmín-
ky horníků za socialismu neporovnatelné
s neuvěřitelnou nouzí v jaké žili za „zlaté
první republiky“. Už nemuseli za práci bo-
jovat, už do nich nikdo nestřílel. Fárali do
dolů pod heslem „Jsem havíř, kdo je víc!“.
Klement Gottwald prohlásil: „Hornictví je
povolání hrdinné a čestné!“. (Jak to zní
v kontextu s dnešním děním kolem OKD,

do vlastních řad“, snižování hrdinství nej-
lepších a nejstatečnějších soudruhů, jako
byl Julius Fučík (podle jednoho význam-
ného člena KSČM prý přehnaně vychva-
lovaný průměrný odbojář).

Impulzem k sepsání těchto řádků bylo
vystoupení soudruha Josefa Skály v Čes-
kém rozhlase na téma komunistické zlo-
činy (jak jinak!). V pořadu vystupovala
také poslankyně za hnutí ANO Kristýna
Zelienková . Rozhovor měl klasický scénář
– pokus pranýřovat komunistu. Vlastně
klasický není správný termín, jelikož se
ze strany Josefa Skály neozývalo známé
sebemrskačství, na které si museli členo-
vé KSČM potupně zvykat při vystoupení
stranických představitelů v médiích. Sou-
druh Josef Skála byl skvělým oponentem
a naprosto jasně demonstroval proč ko-
munisté bojují proti kapitalismu. Dovolil
si bojovnici proti komunismu uštědřit
i nejeden políček: „…velice bych přál našim
názorovým oponentům, aby v sobě našli
dávku svědomí a vypořádali se například
s děsivými zločiny posledních patnácti let.
Se statisíci mrtvých, s obrovským terorem,
chaosem, humanitárními pohromami
způsobenými agresemi jistého vojenského
paktu.“ Poukazoval na obrovskou nespra-
vedlnost a teror, kterou kapitalismus šíří.
Na dotaz moderátorky koho tím míní Jo-
sef Skála odpověděl: „myslím tím ty, kdo
mlčí k agresím v Iráku, Afghánistánu,
k rozvrácení Libye, k hybridní válce proti
Sýrii a tváří se že je to jakési vítězství de-
mokracie. Ať se tito lidé konečně omluví!“
Rozhovor si můžete poslechnout, nemá
cenu jej rozvádět.

Ale proč tento rozhovor zmiňuji, proč
se mi zdá v kontextu toho všeho co jsem
sepsal tak významný, tak pozoruhodný?
Význam tohoto rozhovoru vidím v mnoha
věcech. Tou nejdůležitější je ale ta, že
soudruh Josef Skála svým vyjadřováním
v médiích vrací komunistům důstojnost.
Je razantním obhájcem ideje spravedlivé-
ho světa, socialismu. To je to, co našim
členům chybí. Převrat v roce 1989 byl
obrovskou fackou. Je to ale již čtvrt století,
dávno minula doba, kdy bylo třeba zalézt
do krunýře a doufat v zachování strany.
Teď je doba bojovat o politickou moc.
Socialismus je jediná záchrana před bar-
barstvím, které kapitalismus plodí. To cítí
stále více lidí. Bude-li KSČM na chvostu
dění v této době, kdy instituce ztrácí na le-
gitimitě, kdy visí nad lidstvem Damoklův
meč třetí světové války, prohráváme vše.
Máme být na co hrdí a máme i řešení situa-
ce, do které kapitalismus lidstvo tlačí. Ne-
bojme se to říct bez jakýchkoliv servítek.
My nejsme ti, co se dnes mají omlouvat.

JE DŮVOD JÍT
VOLIT!

kdy jsou zase havíři vyhazování z práce
jako „nepotřebné zboží“!)

Za socialismu se děly nepravosti, byly
formou omylů, nikoliv formou cíleného
vraždění tak, jak v době budování socia-
lismu vraždil „svobodný svět“ v Koreji, ve
Vietnamu a jinde ve světě. Zatím co bom-
bardéry Spojených států házely na civilis-
ty ve Vietnamu napalm a agent orange,
Československá socialistická republika
posílala do třetího světa humanitární po-
moc ve formě obilí (dnes potraviny dová-
žíme, to je výsledek „demokratického ze-
mědělství“).

Lidé moc dobře věděli proč vstupovali
do KSČ, proč podporovali socialistickou
revoluci, proč budovali socialistickou re-
publiku!

Po kontrarevoluci, která se odehrála
v roce 1989, jsou komunisté a jejich pod-
porovatelé soustavně dehonestováni.
Celá éra socialismu je líčena jako vláda
šílenců, kteří se dostali k moci jen a pouze
proto, aby likvidovali vše a všechny. To, že
takové překrucování historie zaznívá ze
strany hájící kapitalismus je logické. To,
že tomu přitakává i část komunistické le-
vice je otřesné a zavrženíhodné. Ze strany
komunistické levice můžeme slyšet a číst
přitakávání pravici ve věci dehonestace
socialismu, můžeme si všimnout i „střelby

Mgr. Aleš Hubert,
předseda ZO KSČM Zbýšov,

kandidát pro volby do Zastupitelstva
Jihomoravského kraje
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OTEVŘE RADNICE BRNO-STŘED
CESTU K PODPOŘE NEONACISMU?

Radní městské části Brno-střed na svém 86, zasedání 11. července vzali
na vědomí soutěžní podmínky architektonicko-urbanistické a krajinářské
soutěže o návrh „Park na Moravském náměstí v Brně“. To ji jistě chvályhodné.
Nicméně v zadávacích podmínkách této soutěže je doslovně uvedeno:

„Připomínka bývalého německého domu:
Německý dům, zbouraný v roce 1945, poskytoval obyvatelům parku zázemí pro

kulturní vyžití. Součástí tohoto objektu byla významná kavárna. Soutěžní podmínky
nezadávají konkrétní naložení s tímto odkazem, nechávají na volném uvážení sou-
těžících.“

Otázka způsobu připomínky Německého domu je tak ponechána zcela na
soutěžících. Jsou tak dány možnosti ve škále od nic nepřipomínat až po návrh jeho
znovupostavení nebo postavení alespoň německé (?) kavárny. Dlužno připome-
nout, že Komise životního prostředí radě jednomyslně doporučila materiál schválit
s vynecháním návodných požadavků řešení týkajících se nejen Německého domu,
ale i umístění kavárny.

Je jistě chvályhodné, že se park na Moravském náměstí, vzniklý koncem 18. sto-
letí a rozkládající se naproti téměř opraveného památníku Rudé armády (chybí ně-
které historické architektonické prvky), bude opravovat. Vždyť poslední úprava zde
byla provedena v letech 1970 – 1972. Park je místem pořádání nejrůznějších veřej-
ných kulturních i politických akcí, je i významným komunikačním uzlem propojují-
cím okolní ulice.

K nejtemnějším stránkám tohoto místa patří období 30. a válečných let.
S růstem Hitlerovy moci a aktivizací místních henleinovců se zde stávající
Německý dům stal postupně centrem brněnských nacistů. Německý dům přestal
sloužit jen jako kulturní centrum, pořádaly se zde srazy NSDAP, z jeho bran vychá-
zela na své pochody Hitlerjugend. Pro všechny vlastence se stal symbolem
nacistického zla. S moderní historií města Brna je tak spjat především s obdobím
protektorátu a válečných let. Jakékoliv připomínání Německého domu je tedy při-
pomínáním tohoto jeho nacistickému období.

Bohužel, radní městské části Brno-střed, nejen že se tomu nesnaží zabránit,
ale naopak svým přístupem přímo umožňují, aby se park na Moravském náměs-
tí stal místem oživujícím fašistické nálady obyvatelstva a místem setkávání sou-
časných příznivců nacismu a neofašismu.

Městský výbor KSČM v Brně proto přivítal návrh petiční akce, která odmítá
jakékoliv připomínání bývalého Německého domu. Petiční archy jsou k dispozici
na MěV, ke stažení na www.kscm-brno.cz   Aleš Růčka

KSČM trvale prosazuje zajištění
možnosti občanů zúčastnit se přímo
rozhodování o nejzávažnějších otáz-
kách života společnosti cestou
referenda. To však neznamená bez-
výhradnou podporu takovému refe-
rendu, které ve svém důsledku tuto
možnost fakticky nenabízí. Tako-
vým referendem je bezesporu i chys-
tané referendum o poloze Hlavního
nádraží v Brně.

Problematika určení polohy tohoto
nádraží je v Brně diskutována již ne-
uvěřitelně dlouho. Vždy šlo v zásadě
o to, zda modernizovat stávající ná-
draží či vybudovat nové v odsunuté
poloze. MěV KSČM v Brně od samého
počátku podporuje variantu nádraží
v odsunuté poloze a v tomto duchu také
přistupuje k orientování veřejnosti.

STANOVISKO MĚV KSČM V BRNĚ K MÍSTNÍMU REFERENDU
O POLOZE HLAVNÍHO NÁDRAŽÍ ČD V BRNĚ

Ustavující zasedání současného Za-
stupitelstva města Brna v listopadu
2014 bylo na základě podpisů občanů
získaných skupinou aktivistů hájících
první možnost nuceno vyhlásit místní
referendum o poloze osobního želez-
ničního nádraží v Brně. Prostřednic-
tvím tohoto referenda by tak občané
města měli mít možnost se k poloze
nádraží vyjádřit. Bohužel, předkláda-
né otázky nedávají možnost se jedno-
značně vyjádřit k uvedeným dvěma
možnostem s nimiž nejen že nekore-
spondují, nedávají dokonce ani mož-
nost vyjádřit se ke konkrétnímu umís-
tění nádraží. Problematickou se jeví
i skutečnost, že obě otázky, tak jak jsou
formulovány, se navzájem jednoznač-
ně nevylučují. Nelze tak vyloučit, že
obě otázky ve skutečnosti skrytě smě-

řují k zachování nádraží ve stávající
poloze.

Formulace otázek tak ve svém dů-
sledku navozuje možnost, že veškeré,
především finanční prostředky vyna-
ložené v minulém období přijdou vni-
več a celý problém se tak vrátí o desít-
ky let zpět do bodu 0. V důsledku toho
lze předpokládat, že nové nádraží na
vysokorychlostních transevropských
tratích bude postaveno mimo město
Brno. Tím toto referendum, tak jak je
připravováno, může svými výsledky
vážně poškodit nejen zájmy města
a jeho občanů, ale ve svém důsledku
i Jihomoravského kraje a celé ČR
vzhledem ke skutečnosti, že budování
vysokorychlostních železničních kori-
dorů má evropský rozměr.

MěV KSČM v Brně, vědom si nedo-
statků chystaného referenda, tak ne-
může doporučit svým členům, sympa-
tizantům i dalším občanům kladnou či
zápornou odpověď na předložené
otázky vzhledem k jejich nejedno-
značnosti a nejasnosti.

Z uvedených důvodů městský vý-
bor nemůže občanům doporučit zú-
častnit se tohoto hlasování při vědo-
mí, že v tomto konkrétním případě
to znamená vzdát se svého práva na
spolurozhodování.

MěV KSČM v Brně, srpen 2016

PROHLÁŠENÍ  Výkonného
výboru Jm KV KSČM k mož-

né povolební spolupráci
V uplynulých dnech se několik politic-

kých subjektů vyjádřilo k možným povo-
lebním koalicím v Jihomoravském kraji.
KSČM je ve svých názorech konzistentní.
Hodlá spolupracovat s těmi, kteří budou
respektovat její volební program a umož-
ní díky němu zlepšení života obyvatel
v Jihomoravském kraji. KSČM nebude vy-
zývat ostatní politické strany a uskupení
k tomu, aby se před výsledkem voleb vyja-
dřovaly s kým budou a nebudou spolu-
pracovat. Stejně tak odmítáme hovořit do
složení kandidátních listin konkurenč-
ních volebních uskupení.

Odmítnutí spolupráce ze strany KDU-
ČSL s KSČM vnímáme jako nepochopení
demokratických principů, nicméně spo-
lupráci se stranou, která stojí za podporou
tzv. církevních restitucí či snahách o pře-
pisování dějin a podporou Sudetoněmec-
kého landsmanšaftu (donedávna usilují-
cího o majetky v ČR), si taktéž dovedeme
jen těžko představit.
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17. července 1936 vypuklo ve Španělsku ozbrojené fašistické povstání gene-
rála Franka proti demokraticky zvolené vládě lidové fronty.

Pučisty otevřeně podporovalo nacistické Německo a fašistická Itálie. Francie
a především Velká Británie politikou tzv. neintervence, nevměšování umožnila
další postup pučistů v boji proti vládě. Ale v celém světě se rozvinuly akce solida-
rity se španělskými demokraty. U nás se této činnosti ujali iniciativně komunisté.
Byl ustaven Výbor na pomoc demokratickému Španělsku, který organizoval sbír-
ky léků, ošacení, potravin a peněz na pomoc republikánům, vydával také měsíčník
Španělsko, informující veřejnost o tamní situaci.

K našim hrdinným tradicím patří boj více než 2000 interbrigadistů v mezinárod-
ních brigádách. Byli mezi nimi Vendelín Opatrný, Jan Černý, Ota Pavel, Bohuslav
Laštovička. Přední funkcionář strany Alexandr Bubeníček spolu s mnoha dalšími
našimi bojovníky zde položil život. Španělsko navštívila delegace poslanců KSČ
Jan Šverma, Jan Vodička, Gustav Beuer, zpravodaj Rudého práva Václav Sinkule,
z oblasti kultury Zdeněk Nejedlý, Ivan Sekanina, Marie Majerová, František Halas,
Egon Ervín Kisch. Heslo U Madridu se bojuje o Prahu, pod kterým byla organizo-
vána pomoc demokratickému Španělsku, bylo tragicky naplněno v březnu 1939, kdy
padl Madrid, české země okupovali němečtí nacisté.

V Katolickém týdeníku č. 30 z 19. - 25. července 2016 uveřejnil historik cír-
kevních dějin Jaroslav Šebek obsáhlý článek, v němž události hodnotí z hledis-
ka katolické církve. Zloba republikánských milic se soustředila na katolické věřící.
Podle zpráv apoštolského nuncia z Madridu, které J. Šebek studoval ve vatikánském
archivu, zahynulo během občanské války téměř sedm tisíc kněží a řeholníků včetně
12 biskupů. Poničeno bylo až 70 % katedrál, kostelů. Masové vraždy se podle po-
sledních výzkumů odehrávaly hlavně na území dobytých povstalci, mluví se až
o osmi stech tisících mrtvých na obou stranách. Za Jana Pavla II. započalo blahoře-
čení tisícovky mučedníků, v němž pokračuje i papež František. V poslední době se
podle J. Šebka více diskutuje o obětech na obou stranách.

Při přechodu Španělska k demokracii zvítězila politická vůle krále Juana Carlose
vyhnout se otřesům, pro nikoho nesmí nastat nesnesitelné příkoří. Královské de-
krety ukázaly směr v likvidaci starých a budování struktur nových.

Karel JANIŠ

ky kuráže, která to dokáže i v 21. století“.
Závěrečný text napsal předseda KV
KSČM Středočeského kraje a poslanec
Sněmovny Parlamentu ČR JUDr. Stani-
slav Grospič. Zdůraznil, že „Světem ob-
chází nová hrozba válečného konfliktu,
sílí neofašismus. Boj proti těmto hroz-
bám je dnes základní výzvou pro komu-
nistické hnutí a KSČM. Naše historie by
nám k tomu měla být poučením a inspi-
rací.“

Nyní jde o to, aby se její kapitoly do-
staly k čtenářům především z členské
základny KSČM. Publikaci obdrželi de-
legáti IX. sjezdu KSČM. Bude jistě na
stáncích u příležitosti Dne tisku v Praze
i na dalších setkáních s voliči krajských
a senátních voleb. A jak bude publikace
k dispozici na úrovni OV a ZO KSČM?
Hledejme možnost, jak ji zajistit i na
uvedené úrovni. Přihlásí se zájemci
o hodnocení minulosti z hlediska mar-
xistického pojetí?

Karel JANIŠ

K letošnímu Dni tisku
21. září 1920 začalo vycházet Rudé prá-

vo, deník KSČ po založení strany. Již před
válkou – v r. 1937 – a zejména po druhé svě-
tové válce se tento den stal příležitostí
k setkání redaktorů deníku se čtenáři, k vy-
stoupení vedoucího představitele strany
k aktuální politické situaci u nás i ve světě.
Přítomnost dalších členů vedení strany,
poslanců a senátorů, zdůraznila význam
stranického tisku pro pravdivé seznamo-
vání komunistů a ostatní veřejnosti se sta-
novisky strany k dění kolem nás.

KSČM na tuto tradici navázala. Jde nyní
o deník Haló noviny, který podává pravdi-
vé informace a komentáře o událostech.
Haló noviny jsou jediným deníkem, který
uvádí, že zasedal ÚV KSČM a závěry, které
z jeho jednání vyplývají pro činnost stra-
nických orgánů a organizací. Přináší vše,
co člen i funkcionář KSČM potřebuje k pů-
sobení ve straně i na veřejnosti.

Význam a vliv stranického tisku vzrostl
po listopadu 1989. O KSČM a Haló novi-
nách televize mlčí. Pokud KSČM zmiňují,
vždy v negativním smyslu na podkladě
antikomunistického pojetí minulosti i sou-
časnosti. Kdo pravidelně poslouchá TV
a nečte HaNo, je (ať si to uvědomuje či ni-
koliv) stále víc pod vlivem stanovisek, kte-
rá jsou šířena od rána do večera a od veče-
ra do rána. Globální kapitál za vydatné
pomoci pánů Borka, Dolanského, Takáče
a supermediokrata Václava Moravce nás
soustavně „vyučuje“, jak hodnotit součas-
né dění u nás a ve světě. Věnujme se proto
v ZO KSČM odběru a využívání HaNo
(i Echa), usilujme v členské základně o zís-
kání potřebné imunity k názorům výše
uvedených agentů globálního kapitálu.    kj

Spravedlivý svět je možný
Domnívají se tak – vydavatel publikace k 95. výročí vzniku KSČ v roce 1921

Krajský výbor KSČM Středočeského kraje v nakladatelství Orego a autoři statí
v publikaci (která navazuje na předchozí knihu „Svoboda zrozená v boji“,
Revoluční léta 1944-1948).

Doc. PhDr. Hana Kráčmarová,
CSc., se zabývá počátky činnosti KSČ
s mimořádným zaměřením na působe-
ní Bohumíra Šmerala a dále úsilím ko-
munistů v prvním období protifašistic-
kého odboje.

PhDr. Karel Janiš rozebírá činnost
KSČ v době hospodářské krize 30. let
a nebezpečí fašismu a obrany republiky.
RSDr. František Kovanda jako delegát
IX. sjezdu KSČ se věnuje významu toho-
to sjezdu pro další rozvoj naší společ-
nosti na podkladě plnění generální linie
výstavby socialismu. Závěrečnou kapi-
tolou publikace je sociální politika a její
výsledky v letech 1945-1989 z pera prof.
Ing. Václava Průchy, CSc.

Jsou tu i medailony členů ilegálního
vedení KSČ a přehled vybraných udá-
lostí v letech 1918-1989. Úvod napsal
PhDr. Josef Skála, CSc., který byl na
IX. sjezdu KSČM zvolen do funkce mís-
topředsedy strany se zaměřením na ide-
ologickou oblast. Úvod nazval „Z kroni-

K 80. výročí občanské války ve Španělsku Již nám nezazpívá…
Odešel velký člo-

věk s ještě větším
srdcem. Zemřel
Statis Prusalis.

Člověk, který mu-
sel kvůli válce opus-
tit své rodné Řecko
a který si daleko od

domova vybudoval silné renomé. Ni-
kdy nezapomněl na pomoc, která byla
Řekům poskytnuta: „Československý
stát nám zachránil nejen holé životy,
ale dal nám všechno, co jeden člověk ke
svému růstu potřebuje. Čechoslováci
nezanedbali ani výchovu k našim ná-
rodním kořenům, věděli jsme, kdo
jsme, odkud a proč jsme přišli, proč
jsme tady. Jeden lidský život je krátký
na to, abych za to všechno Čechoslová-
kům poděkoval.“

Bohužel k nám bude promlouvat už
jen skrze své písně. Klaním se před
jeho památkou a vyjadřuji hlubokou
soustrast jeho rodině.

Kateřina Konečná
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STŘÍPKY

O NEOBVYKLOSTECH

�  POLITIKA VE SPORTU? POJĎME
NA OLYMPIÁDU. Bývalý vedoucí
moskevské laboratoře Grigorij Rod-
čenkov promluvil o údajně státem
organizovaném dopingu. Nezávislá
komise WABA se dopingem zabývala
na olympiádě v Soči před dvěma lety
a potvrdila vyjádření G. Rodčenkova.
Mezinárodní atletická federace IAAF
vyloučila z olympiády v Riu ruské
atlety. Několik týdnů probíhaly úvahy
o tom, že ruským sportovcům nebude
povolena účast na olympiádě. Ale 24.
6. 2016 Mezinárodní olympijský výbor
Rusko z her v Rio de Janeiro nevylou-
čil, rozhodnutí o účasti ruských spor-
tovců ponechal na svazech jednotli-
vých sportů. Ohlas na rozhodnutí
MOV je vesměs kladný u ruských
i u našich sportovců – vyloučení celé-
ho ruského týmu by byla obří chyba
a mezinárodní sportovní skandál. Ale
podle informace z Lidových novin
z 26. 6. rozhodnutí povolit Rusům
účast na olympiádě v Riu pořádně
rozlítilo vodního slalomáře Vavřince
Hradílka, stříbrného medailisty z Lon-
dýna v r. 2012 – jednání MOV považu-
je za neodpovědné a bylo prý by lepší
povolit doping úplně, než zápolit
s Rusy (není to poprvé, kdy sportovec
hodnotí událost ve sportu politicky).
�  O OLYMPIÁDĚ Z JINÉHO HLE-
DISKA. Od olympiády v Soulu 1988 je
vedena statistika vydání kondomů
sportovcům. Tehdy jich bylo vydáno
8500, Barcelona 1992 90 tisíc, Sydney
– 70 tisíc nestačilo, přibylo dalších 20
tisíc, v Londýně 150 tisíc. V Riu bude
vydáno 350 tisíc pro muže a 100 tisíc
pro ženy mimo jiné i z důvodu viru
zika. Komáry přenášené onemocnění
budí hrůzu mezi tenisty a golfisty.
V celém Riu bude v průběhu olympiá-
dy rozdáno 9 milionů kondomů, a tak
bude veden boj se šířením nemoci.
Americká fotbalistka Hope Solová po
Pekingu v r. 2008 řekla, že si to lidé
rozdávali i na veřejnosti na trávníku
mezi budovami. Ale podle anglického
veslaře Purchase nejde o žádnou se-
xuální explozi, sportovci se chystají na
nejlepší výkony svých životů, po závo-
dech se slaví.
�  PAVEL BRATINKA HODNOTIL
A DOPORUČIL. V MF Dnes bývalý
předseda ODA 23. července 2016
uvedl, že výsledek referenda ve Velké
Británii ovlivnily lži – údaje o peně-
zích odcházejících do rozpočtu EU,
nemožnost kontrolovat hranice, vysá-
vání britského rozpočtu cizinci z vý-
chodní Evropy a neodvratnost přívalu
Turků po vstupu Turecka do EU. Mu-

síme prý připustit, že hlavní a trvalejší
zdroj odporu proti členství v EU měl pů-
vod v přesvědčení četných Britů, že za-
tímco uvnitř EU se musí jejich země
neustále potýkat se zájmy dalších 27
členských států a může být jimi přehla-
sována, po odchodu z EU již nebude
toto potýkání muset podstupovat a bude
si moci dělat věci podle své vůle, získá
zpět svoji suverenitu. Největší podporu
získal tento postoj v té věkové skupině,
která měla nejblíže k minulosti a která
si byla nejméně schopna uvědomit, že
těch 27 dalších států s 440 miliony oby-
vatel nezmizí ani se nepřesune kamsi do
dáli Tichého oceánu a že Británie se
bude muset s nimi potýkat i nadále
za méně výhodných

podmínek bez své
hlasovací síly v EU. Za hlavní nebla-

hý důsledek referenda považuje Bratin-
ka neustálé mluvení o tom, že EU na-
vrhuje nebo udělala tohle či ono, po-
stupně všude vytvořilo dojem, že jde o
nějaký superstát vznášející s kdesi nad
námi, jeho existence je samozřejmostí.
Je to podle Bratinky nebezpečná iluze,
jde jen o způsob soužití 28 docela roz-
dílných států, které si vytvořily několik
stálých společných orgánů a dohodly se
na způsobu hlasování o věcech společ-
ného zájmu, což zahrnuje i hlasování.
V mnoha případech rozhoduje většina
a bylo odstraněno nebezpečí, že střety
zájmů budou eskalovat do válečných
zákopů. Tento systém zaručil v Evropě
mír i to, že se během skoro 70 let neob-
jevila mezi členskými zeměmi žádná
mezinárodní krize hrozící válkou. Po
dvou válkách vzešlých z kontinentu by
člověk čekal u Britů silné vědomí, že
kontinentální Evropa je pro ně klíčové
zázemí i ochranný štít. Měli by mít zá-
jem mít v Evropě co největší vliv a ten
uplatňovat vší silou s cílem zajistit trvá-
ní tohoto Pax Europa. Odchodem z EU
oslabí svůj vliv a stabilitě kontinentu
zasadí ránu. Vynoří se nějaký nový
Churchil, který dokáže zabránit strate-
gickému omylu prvního řádu? (Bratin-
kův výklad minulosti postrádá hodnoce-
ní úlohy Varšavské smlouvy při udržová-
ní rovnováhy sil zejména po vstupu
západního Německa do Nato! A války
na území bývalé Jugoslávie zřejmě podle
Bratinky nepatří do Evropy – musel by
přiznat vliv zemí NATO na jejich roz-

dmychání). Pokud jde o poučení pro
nás, Bratinka i u nás slyší z velmi vyso-
kých míst ničím nepodloženou, ne-
smyslnou kritiku činnosti nebo nečin-
nosti institucí EU, že Rada EU nebo
europarlament jakoby jsou složeny
z lidí, se kterými členské země nemají
nic společného. Chybějí významní
mluvčí z řad politiků, kteří by těmto
přívalům nepravd systematicky čelili,
připomínali všechny výhody, které
pro nás plynou z existence EU, čelili
dojmu, že nejde o samozřejmosti,
bez námahy, sebeobětování, kompro-
misu, že jde o něco, co přichází samo
a zůstane zachováno. Tato situace
dlouhodobě převládala i v Británii
a výsledky se dostavily. Situace u nás
se musí změnit, jde o mnohem víc než
jen o nějaké dotace (Bratinka má oba-
vy z podobného vývoje u nás, jaký vy-
vrcholil odchodem z EU).
�  VĚČNÝ MÍR V EVROPĚ? VÁLKY
STÁLE HROZÍ I V EVROPĚ. To je titul
článku bývalého předsedy Senátu Pe-
tra Pitharta. V rozporu s chvalozpěvy
na EU v podání Pavla Bratinky Pithart
se domnívá, že Evropa puká, pukají
členské státy, které tvoří EU, Polsko,
Maďarsko, Rakousko, nejnižší účast
v eurovolbách byla u nás a na Sloven-
sku. Nejnovější krize je mnohem váž-
nější než ty, za kterých se Evropa do-
sud nevzpamatovala. Británie puká
velmi názorně: sociologicky věrohod-
né definované kusy země, kde žijí lidé
nedosahující na benefity globalizace,
dali globalizaci výpověď. Cítí se opuš-
těni, všechny ty úžasné pokroky se jich
netýkají, ujíždí jim jeden vlak za dru-
hým. Dali výpověď globalizaci a ne-
uměli to dát najevo jinak než výpově-
dí Unii. Žijí dál od velkých měst a mají
svých starostí dost. Politika je jim šu-
mafuk, nerozumějí jí ani zbla, nezají-
má je, přitom nejsou hloupější než vy-
sokoškoláci v Praze či Oxfordu (říká to
takto pravdě podobnější než někteří
komentátoři u nás, že pro odchod z EU
byli ti méně nebo vůbec nevzdělaní
venkované). Jejich inteligence a zkuše-
nosti jsou zapřaženy do problémů,
o kterých se ve městě nic neví. O politi-
ce a politicích si myslí, pokud vůbec
něco, to úplně nejhorší. P. Pithart ví,
o čem mluví – usedlý v Praze, byl 16 let
venkovským senátorem v obvodu
Chrudim-Havlíčkův Brod-Hlinsko, žil
ve dvou světech, které spolu skoro vů-
bec nesouvisely. Pokud by u nás bylo
referendum, budeme mít rozpadlou
republiku (jde o věcný rozbor problémů
vycházejících z vlastních zkušeností P.
Pitharta, takových by mělo být víc).   kj
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Národní divadlo v rámci 5. Mezinárodního divadelního a hu-
debního festivalu Janáček Brno 2016 uvede pět inscenací. V Janáč-
kově divadle premiéruje (7. X.) Janáčkovu Káťu Kabanovu. Největ-
ším problémem skladatele oper je libreto. Platilo to u Dvořáka
i Pucciniho. Všestranně nadaný Janáček si libreta k operám psal sám.
Předlohou bylo Ostrovského drama Bouře. Sáhl po této látce jako
rusofil a slavjanofil, což úzce souviselo s českým vlastenectvím. Jako
důsledný vlastenec nikdy nejel brněnskou šalinou - patřila němec-
kému magistrátu. Zkratka českých brňanů z německého úředního
Elektrische linie bahn mluví za vše. Soustředil se na hlavní hrdinku,
která v pokryteckém prostředí touží po lásce a nakonec jí obětuje
život. Stačí si přečíst Janáčkovy fejetony ze starobrněnské nadace
Modráčků, odrážející osamělost jedenáctiletého chlapce, kde jedi-
ným povoleným ventilem byla hudba. Čtenář pak chápe, proč skla-
datele provázelo celoživotní hledání lásky. Bude zajímavé, jak se
v Janáčkově městě s úvodním představením festivalu, vyrovná in-
scenace režiséra Roberta Carsena, jež vznikla původně pro Vlám-
skou operu. Bartókův Modrovousův hrad a Schönbergovo Očekává-
ní (15., 16., 23., 30. X.) v režii Davida Radoka pod taktovkou Marko
Ivanoviče, je splátkou Schönbergovu prvnímu jevištnímu dílu, ni-
kdy v Brně neuvedenému na rozdíl od Bartókovy aktovky. Státní di-
vadlo Norimberk uvede (12. X.) Janáčkovu operu Z mrtvého domu.
Autor si Dostojevského román Zápisky z mrtvého domu upravil do
libreta a tématiku z prostředí ruské carské věznice charakterizoval
„Ta černá moje opera dá mi hodně práce.“ Norimberské pojetí je
soudě dle scény avantgardní doufejme ne proti duchu díla. Jihočes-
ké divadlo uvede (14. X.) v Mahenově divadle Ravelovu baletní
aktovku Dítě a kouzla na libreto slavné spisovatelky, na přelomu sto-
letí představitelky pařížského uměleckého polosvěta, Collete. Režie
se ujal tým prezentující se pod názvem SKUTR, známý brněnskému
divákovi, o to zajímavější bude výsledný tvar. Moravské divadlo
Olomouc přiveze (17. X.) operu pražského německo-židovského
skladatele Viktora Ullmana Pád Antikrista. Jako skladatel byl žákem
představitele 2. vídeňské školy Arnolda Schönberga. Předlohou byla
hra Švýcara Alberta Steffena. Jak skladatel, tak autor předlohy byli,
dle módy fin de siecle - přelomu století anthroposofové, dnes opět
oživovanému pseudovědeckém směru, typickému pro dobové zlomy.
Zatím co Steffen umírá 1963 ve Švýcarsku, Ullman je zplynován 1944
v Osvětimi. Režie se ujal J. A. Pitínský a lze opět očekávat avantgardní
pojetí. Opera amerického minimalisty Steve Reicha The Cave - Jesky-
ně (11. X.) zpracovává příběh Jeskyně patriarchů v Hebronu, kde pod-
le tradice mají být pohřbeny starozákonní biblické postavy uctívané
Židy i muslimy. V roce 1994 izraelský osadník Baruch Kappel Gold-
stein, lékař narozený v USA, zavraždil v Jeskyni Patriarchů 29 pales-
tinských muslimů, dalších 150 zranil. Útok zaplatil životem. Autor
pojal téma jako konfrontaci názorů izraelských, palestinských a ame-
rických mluvčích. Používá pětikanálové video, doprovázené komor-
ním souborem. V brněnské inscenaci je to Brno Contemporary
Orchestra za řízení propagátora nové hudby Pavla Šnajdra. Divadlo
na Orlí uvede (13., 14. X.) jevištně zpracovaný Griegův písňový cyklus
Děvče z hor a Janáčkův Zápisník zmizelého souborem Opera Povera
ve spolupráci s Operou Bergen. Režie se ujal brňanům známý Slovi-
nec absolvent JAMU Rok Rappl užívající umělecké jméno Rocc.

Městské divadlo na Činoherní scéně v premiéře (10. IX.) uvádí
Franka V. od Friedricha Dürrenmatta v režií Hany Burešové. Švýcar,
jeden z největších dramatiků 20. století a společenský kritik, označil
hru za obdobu Třígrošové opery Bertolda Brechta. Dal jí podtitul Ko-
medie jedné soukromé banky. Své vrcholné dílo charakterizoval:
„Metodou této soukromé banky je gangsterství, pochází ještě ze sta-
rých dobrých časů a je jaksi nuceně převzata, špatné dědictví se pro-
tlouká dál, gaunerství otců si vynucují gaunerství synů.“ Více k aktu-
alizaci netřeba dodávat.

Divadlo Husa na provázku premiéruje (9. IX.) hru o životě fem-
me fatale – osudové ženy slavných umělců 20. století Almy Mahlero-
vé. Jedná se o ženu skladatele Gustava Mahlera, jež se k vůli manže-
lovi musela vzdát kariéry klavíristky a hudební skladatelky. Měla za
sebou písňový cyklus, klavírní sonátu, nechala se obdivovat sklada-
telem Alexandrem Zemlinskym a malířem Gustavem Klimtem. Na

Mahlerovo přání musela zanechat hudby a stát se hospodyní, za což
se mstila jak jemu, tak i pozdějším partnerům. Ke konci Mahlerova
života vzplál její osudový vztah s německým architektem funkciona-
listou Walterem Gropiem, jemuž 1916 porodila dceru. Rok po Ma-
hlerově smrti v r. 1912 se zamilovala do expresionistického malíře
Oskara Kokoschky. Zachytil jejich milostné objetí na obraze Nevěs-
ta větru. Když vztah ochladl, šel malíř jako rakousko - uherský dob-
rovolník riskovat život do 1. světové války. Přežil, před německým
nacizmem utekl roku 1934 do Prahy, kde poznal svou budoucí ženu,
Češku Oldu Palkovskou. Maloval prezidenta T. G. Masaryka
a řadu pohledů na Vltavu, Karlův most, Malou Stranu a Staré Město.
Alma Mahlerová se vrátila ke Gropiovi, aby definitivně zakotvila
u pražského německého spisovatele Franze Werfela. Po anexi Ra-
kouska nacistickým Německem v r. 1938 odešla s Werfelem přes
Francii do USA, kde jako vážená osobnost umělecké elity v r. 1964
umírá. Inscenace Provázku z pera Jiřího Orta v režii Gabriely Krečme-
rové vychází z deníků a dopisů všech aktérů. Je nazvaná Alma, moje
strunohra a má podtitul: Byla to neodolatelná kráska nebo obyčejná
bestie? Přiživující se parazit nebo inspirace a múza velkých umělců?

Divadlo Radost premiéruje (30. IX.) jevištní úpravu televizního
animovaného seriálu Jája a Pája. Začal v roce 1986 a poslední čtvrtá
série byla odvysílána v roce 1998. Podíleli se na něm špičkoví profe-
sionálové jako Břetislav Pojar, text namluvili František Filipovský,
Petr Haničinec, Václav Postránecký, hudbu složil Petr Skoumal.

Divadelní studio V po červnové premiéře reprízuje Divadelní
adaptací Škvoreckého románu Prima sezóna. Literární předlohu, jež
prvně vyšla v Kanadě, adorovanou po roce 1990, těžko hodnotit.
Autor o sobě tvrdil, že je pouhým vypravěčem, jako američtí autoři,
které překládal, pokračovatelé vypravěčů historek u táborových
ohňů prvních pionýrů. Je to obraz tragické doby, kdy jako forma od-
poru zbyl jen jazz a na vše ostatní platil trest smrti, v lepším případě
koncentrák. Generace dospívajících nebrala dobu na vědomí a chtě-
la žít. Parašutisté operace Antropoid, aktéři zabití jediného vysoké-
ho představitele 3. Říše během 2. světové války - Reinharda Hendri-
cha, s nevěřícím údivem pozorovali, jak se v protektorátu mládež
nevázaně baví, a oni riskují a nakonec obětují život. Paradoxním
následkem bylo - generace vyrůstající během protektorátu měla ze-
slabené národnostní cítění. Díky pozdější, stále se opakující, sché-
matické propagandě se to přeneslo na generace další. Znásobeně to
platilo pro ty, co nezažili 2. světovou válku. Umožnilo to pak drtivou
odnárodňovací kampaň po roce 1990. Je otázka co si ze Škvorecké-
ho příběhu vybrat. Zda příběh puberty, jak v Kachyňově televizním
seriálu z roku 1994 kreslící protektorátní „idylku,“ nebo krvavou tra-
gickou dobu s pachutí roku 1938, kdy jsme se nebránili, dodnes
vzbuzující diskutovanou otázku. Zastánci boje za republiku ex post
neberou na vědomí - po boji by nebylo české otázky, Čechů ve střed-
ní Evropě, pubertálních Danů ani autora.

HaDivadlo reprízuje (14. IX.) Maryšu bratří Mrštíků. Jejich ro-
mán Rok na vsi je literaturou světové úrovně a lze jen litoval, že češ-
tina není světový jazyk. Pro fascinující inscenaci románu v Národ-
ním divadle Praha v 90. letech 20. století je příznačné, jak šla proti
duchu díla. Obětí druhotné dluhové neschopnosti byl vesnický pod-
nikatel, přesně dle vzoru divokého kapitalizmu 90. let. Ve skuteč-
nosti se jedná o kritiku moci peněz v nastávající průmyslové revolu-
ci, jež rozkládá tradiční svět vesnice. Maryša patří pod stejný
jmenovatel, ač realita byla jiná. Její manželství bylo šťastné, manže-
la přežila o mnoho let a zemřela roku 1943. Manžel se postaral, aby
se v Těšanech Maryša nikdy, byť ochotnicky, nehrála a potomek se
po roce 1990 postaral, aby hrob manželů nebyl identifikovatelný.
Tak i po století vyvolává Maryša kontroverze.

Scéna Divadelní fakulty JAMU Marta reprízuje (26. IX.) Hvězdy
na prodej z pera a v režii Igora Dostálka, hru inspirovanou nestár-
noucí renesanční Commedií Dell´ Arte. Největšího rozmachu dosa-
hovala v letech 1570 až 1650. Od 18. století její vliv postupně slábl,
leč hraje se dodnes a to i v Martě.

Hudebně dramatická laboratoř JAMU Divadlo na Orlí reprízuje
(8. IX.) muzikál Stephena Sondheima Zlatá brána otevřená z r. 1981.
Téma je úspěch a co všechno jsme schopni pro něj obětovat.  /V-zh/
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Před 20 roky navštívila Brno Alžběta II.
– připomíná nyní nakladatelství Littera

Elizabeth II. je název reprezentační velkoformátové pu-
blikace, která na 143 stránkách dokumentuje čtyřhodino-
vou návštěvu britské královny v Brně 28. března 1996. Při-
chází nyní na knižní trh z brněnského nakladatelství Karla
Kovaříka Littera.

Čtenáři přibližuje pobyt Alžběty II. od příletu na tuřanské
letiště přes návštěvu radnice, setkání s posledními devíti žijí-
cími brněnskými účastníky letecké bitvy o Anglii, procházku
po náměstí Svobody, Rašínově ulici na Moravské náměstí, pro-
hlídku výstavy o hospodářské spolupráci v Besedním domě,
v jehož restauraci poobědvala. Po obědě se setkala s předsta-

viteli Ústavního soudu, Nejvyššího soudu, Nejvyššího státního zastupitelství, vyso-
kých škol a církví.

Českým a anglickým textem zasvěceně provází čtenáře Michal žák, bohatstvím
barevných fotografií zejména Helena Kupčíková. Obálka je dílem Jiřího Elišky, gra-
fická úprava Miroslava Zemana. Bohumil Hlaváček

Nová publikace psychologa Bohumíra Chalupy
Mentální chronomometrie a současná psychologie nazval svou novou sedma-

sedmdesátistránkovou publikaci, vydanou nakladatelstvím Karla Kovaříka Littera,
dvaadevadesátiletý psycholog doc. PhDr. Bohumír Chalupa, DrSc. Nese podtitul
Jak poznáváme svět v dimenzi času.

Stěžejní výsledky své vědecké a výzkumné práce uveřejnil autor v deseti mono-
grafiích a knihách vedle 150 původních studií v odborných časopisech a sbornících,
ve světových jazycích vyšlo 27 prací. Jeho bibliografie obsahuje čtyři stovky položek.
Nejnovější publikace přináší výsledky šetření pomocí metody mentální chronome-
trie, aplikované v sérii experimentálních zkoumání u různých názorných a verbál-
ních podnětů. Výsledky výzkumů přispěly významně i k řešení tématu mentálního
slovníku.

„Naše studie se zabývá tématem časového trvání poznání u různých předmětů naše-
ho okolního světa. Jak dlouho trvá poznání písmene, slova, obrazu? Postačí k tomu
pouhá desetina vteřiny? Jaký vliv má složitost objektu a naše zkušenost? Jde o životně
mnohdy neobyčejně důležité záležitosti. K tomu účelu byla použita nově objevená psy-
chologická metoda mentální chronometrie, která je založena na osobní posuzovací
časové škále a přinesla řadu nových zjištění. Byla překonána bariéra při rozlišování
jmen různých barev, obrazců, konkrétních a abstraktních významů slov, které nepře-
kračují běžně 200 - 300 milisekund“, uvádí Chalupa. Bohumil Hlaváček

Konečně!
Holásecká jezera čeká
revitalizace.

Na jižním okraji Brna, se rozkládá
přírodní památka Holásecká jezera.
Skládají se z deseti vodních ploch
vzniklých lidskou činností na Černo-
vickém potoku a uměle vybudované-
ho rybníka Opleta. Spolu tvoří unikát-
ní lokalitu s dochovanou soustavou
malebných poříčních jezer a mokřad-
ních společenstev živočichů a rostlin.

V posledních letech, či spíše deseti-
letích se jim nedostávalo ani minimální
péče a celá lokalita, kdysi sloužící pro
sportovní rybolov, koupání i procházky
pozvolna zarůstala, vodní plochy se
zabahňovaly a vše se plnilo různorodým
odpadem.

Již v devadesátých letech vznikla stu-
die na jejich revitalizaci, ale k realizaci
nikdy nedošlo. Až v letech 2012 až 2014
byla lokalita zmapována, odstranily se
náletové dřeviny a vykácením nepůvod-
ní a invazivní rostliny. Provedeny byly
též zdravotní a bezpečnostní řezy dřevin
a další nezbytné zásahy.

V příštích dvou letech má lokalita
projít novou ozdravnou kůrou, na níž
MMB (i s dotací EU) vyčlenil přes 38 mi-
lionů Kč. Konečně snad již vzniknou
místa pro rekreaci, vycházkové pěšiny,
naučné stezky, tři vyhlídková mola
i místa pro koupání. Část vodních ploch
zůstane čistě přírodních, ale jezera bu-
dou odbahněna. Úprav se dočká i okol-
ní krajina.

Dobrodružství abecedy
Vznik a vývoj písma a abecedy přibližuje návštěvníkům Památníku písem-

nictví na Moravě v Rajhradě jeho nejnovější výstava Dobrodružství abecedy.
Velkým i malým čtenářům (a také nečtenářům) otevírá svět značek, znaků, pik-
togramů, ideogramů a fonogramů s jejich nesnadnou cestou do slabikářů i dneš-
ních knih, včetně elektronických.

Dobrodružství abecedy předvádí uzlové značky, vrubované hůlky nebo klínové
písmo Sumerů s jedinečnou možností „osahat si“ klínopisné tabulky, voskové psací
destičky nebo indiánská kipu. Oddíl, akcentující školní rámcové vzdělávací progra-
my, přibližuje vznik diakritického pravopisu, Komenského živou abecedu i obroze-
neckou slovotvorbu. Nechybějí krátká zastavení v českých jazykových dějinách,
z nichž si některá písmenka například odnesla své háčky a čárky.

Interaktivní výstava s bohatým doprovodným programem představuje abecedu
také jako zdroj inspirace. Uplatnění v neotřelém pohledu na svébytný svět písme-
nek našla jak současná typografie, tak i poetismus nebo experimentální poezie 60.
let minulého století. Objevné výtvarné řešení a instalace výstavy Dobrodružství abe-
cedy ve velkém sále klášterního refektáře nese podpisy mladých brněnských výtvar-
nic Veroniky Golianové a Kateřiny Hikadové. Cílem dobrodružné cesty proti prou-
du času je poznání základních stavebních kamenů české a moravské slovesné
kultury. Její bohatý doprovodný program se proto skládá nejen z různorodých vý-
tvarných aktivit, ale také z možnosti vyzkoušet si psaní na klasickém psacím stroji či
psacím stroji pro Braillovo písmo. Dobrodružství abecedy bude jednotlivcům i škol-
ním kolektivům otevřeno od 31. března do 30. října 2016.     did

Tibor DÁVID
(foto autor)
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aneb co lze vidět v galeriích a muzeích

VÝSTAVNÍ   KALEIDOSKOPVÝSTAVNÍ   KALEIDOSKOPVÝSTAVNÍ   KALEIDOSKOPVÝSTAVNÍ   KALEIDOSKOPVÝSTAVNÍ   KALEIDOSKOP

Moravské zemské muzeum v Ústavu šlechtičen prezentuje
ukázky ze soukromé sbírky amatérského archeologa působícího
v 19. a 20. století Františka Vildomce, zakoupené roku 2006 Mo-
ravským zemským muzeem. Výstava nazvaná To nejkrásnější
z neolitu, obsahuje exponáty patřící kultuře s moravskou malo-
vanou keramikou, rozšířenou ve střední Evropě v 5. a 4. tisíciletí
př. n. l. Tehdejší zemědělci žili kolektivně v dlouhých domech
a byli mistři dostupných technologií. Jejich kamenné sekyry se
prací samy brousily, vyráběli milimetrové dubové dýhy na vědér-
ka na vodu dosud neznámou technologií, uctívali ženu v podobě
figurek tzv. Venuší a vyráběli dokonalou keramiku exotických ba-
rev. Vše je k vidění do 25. IX.

Dům umění vystavuje od 28. IX. práce skupiny Epos. Pro pa-
mětníky i pro poučení mladé generace jsou k vidění aranžované
fotografie Brněnské školy, vycházející z hippie atmosféry konce
let šedesátých a bigbítové mládeže let sedmdesátých, ovlivněné
estetikou české filmové Nové vlny. Nelze než obdivovat krásu
modelek a působivost černobílé fotografie.

V Muzeu města Brna na Špilberku vystavují do 25. září žáci
a studenti Ateliéru Studánka. Jde o velkoformátové a plastické
obrazy, které záměrně nerespektují ohraničený prostor rámu.
Od 15. září vystavuje velkoplošné tisky a videoprojekce zaklada-
telská osobnost audiovizuálního umění a videoartu Brňan Bohu-
slav Woody Vašulka. Od 60. let žije v USA. V New Yorku založil
jedno z prvních center alternativní mediální kultury The Kitchen.
Žije v Santa Fé v Novém Mexiku. Lze doufat, že bezmála osmde-
sátiletý umělec při této příležitosti navštíví své rodné město.

Moravská galerie v rámci 27. ročníku mezinárodního
bienále grafického designu Brno 2016 do 30. X. vystavuje na
Husově 18 konvolut plakátů jednoho z nestorů propagační tvor-
by Zdeňka Zieglera. Čtenáři znají jeho obálky a grafické úpravy
knih pro nakladatelství počínaje Československým spisovatelem
a Odeonem po Avicenum. Spolupracoval s režiséry české filmo-
vé Nové vlny a byl ověnčen medailemi od Chicaga po Colombo.
Pamětníci tak mají možnost zavzpomínat na filmy jako Markéta
Lazarová, Psycho, Vinetou, Spartakus a mnoho dalších.

V parku Vily Löw-Beer v galerii zahradního domku Celnice
od 9. IX. je volný vstup a k vidění výstava nazvaná Auta brněn-
ských továrníků. Přehlídka fotografií luxusních vozidel značek
Lancia, Mercedes, Tatra a dalších je svědectvím doby, nároků
„horních 10 tisíc“ a technické úrovně továren 1. ČSR. Nejskrom-

nější auto v Brně měla rodina Stiassny a to Tatru 30, ovšem
s úpravou zakladatelské firmy automobilového designu u nás
i v Evropě - Sodomka Vysoké Mýto (karosoval Rolls-Royce
a La Salle pro britskou královskou rodinu, Aero 50 pro ženu pre-
zidenta Hanu Benešovou, Tatru 52 pro Jana Wericha). Vůz s oce-
lovou páteří Tatra 30, jak pravil reklamní slogan, zkonstruoval
Hans Ledwinka a měl několik světových prvenství. Podvozek
s nosnou ocelovou rourou, zadní výkyvné polonápravy, na všech
kolech bubnové mechanické brzdy, motor z r. 1926 měl vzducho-
vé chlazení a výkon 30 koní při 3000 ot./min. Ještě dlouho po
2. světové válce se vyráběl na Slovensku jako hnací agregát auto-
jeřábů. Stiassni jezdili na lyže do Davosu. V Evropě nebylo lepší-
ho auta do náročného, zasněženého horského terénu.         /V-zh/

Ohlédnutí je název třetí letošní výsta-
vy k sedmdesátinám členky uměleckého
sdružení Mixtum compositum královo-
polské rodačky výtvarnice Libuše Obrdlí-
kové, která byla otevřena od 31. července
do konce srpna v Mikulově v Galerii
Efram, nacházející se v přízemí historické
budovy bývalé chlapecké židovské školy
(chederu). Stejně jako březnová v Malé
královopolské galerii v Brně a květnová
v mikulovské Galerii Konvent v revitalizo-
vaných prostorách bývalého kapucínské-
ho kláštera byla nejen ohlédnutím do
staršího období jubilantčiny tvorby. Na-
bídla i její současnou malbu a grafiku.

Umělecký výraz výtvarnice ovlivnil
pobyt v Zambii, emigrace a účast na man-
želových projektech na ochranu přírody
v rozvojových zemích. Stejně jako nezů-
stala chladná k tvrdým životním podmín-

bii. Zúčastnila se přehlídek netkané české
tapiserie v Rakousku, Spojených arab-
ských emirátech a v Austrálii.

Nejstaršími exponáty, představenými
v Mikulově, byly dvě ilustrační grafiky
z roku 1986 jako vzpomínka na Zambii.
Svěřila se, že touto technikou se ji nejlépe
zpracovávají vzpomínky, zážitky a vůbec
situace, v nichž se v životě nacházela. Jsou
z období, která pokládá za svá nejúspěš-
nější výtvarná léta, kdy obrovskou roli se-
hrálo setkání s misionáři jezuitského
řádu, působících v nejodlehlejších konči-
nách. V Zambii se také věnovala olejomal-
bě, především portrétování dětí. Za myš-
lenkově nejdůležitější a nejvyzrálejší
z olejomaleb z let 1993 – 2000 pokládá
obraz Ecce homo (87 × 67 cm). Po roce
2000 ze zdravotních důvodů začala olejo-
malbu akrylem. Bohumil Hlaváček

Tři výstavy k sedmdesátinám výtvarnice Libuše Obrdlíkové
kách domorodců nejsou jí lhostejné ani
situace a nálady v dnešní společnosti. Do
obrazů a grafik vkládá své pocity, předsta-
vy, sny i vzpomínky na vzdálená magická
místa. Poznávání jiných kultur a nábožen-
ství ji nutilo k zamyšlení a inspirovalo její
uměleckou tvorbu. Má za sebou už více
než tři desítky samostatných výstav v Čes-
ké republice, Německu, Zambii a Kolum-

Auta brněnských továrníků -V galerii Celnice bude od pát-
ku 9. září (do 20. 11. 2016) k vidění nová výstava připravená ve
spolupráci s Technickým muzeem v Brně. Představí automobi-
lismus první pol. 20. století v Českých zemích na příkladu aut
brněnských textilních podnikatelů Löw-Beer, Stiassni a Tugendhat.

Doprovodný program bude probíhat celé odpoledne napříč
Brnem. V 15.30 hodin se ve Vile Stiassni připraví ke startu histo-
rická vozidla. Slavnostní jízda bude pokračovat ulicemi Brna
a v 16.40 se zastaví na náměstí Svobody. Jejich příjezd do Vily
Löw-Beer současně zahájí třídenní víkendovou výstavu histo-
rických vozidel na zahradě vily. Návštěvníci budou mít jedineč-
nou příležitost shlédnout opravdové rarity tehdejších silnic.
K dokreslení atmosféry představí Salon první republiky na ko-
mentované módní přehlídce eleganci a styl od secese po konec
30. let 20. století. Návštěvníci v dobovém oblečení jsou vítáni.

Výstava v galerii Celnice včetně víkendové výstavy historic-
kých vozidel v zahradě je volně přístupná a bez bariér.
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Příští číslo:
uzávěrka 19. září

vyjde 8. října

Odešel Ing. Bohumil Reichstädter, CSc.
Nejstarší člen ZO KSČM 2202, člen strany od května 1945 a zůstal věrný jejím snahám

o lepší společnost do konce svého života. Aktivně se podílel na veřejném životě Slatiny, byl
členem ZMČ, předsedou kontrolního výboru RMČ, téměř 20 let předsedou občanského vý-
boru. Skoro 30 let byl ředitelem Výzkumného ústavu vlnařského v Brně. Zpracoval mnoho
odborných statí a přednášel u nás i v zahraničí. Od mládí se věnoval historii. Projevilo se to
již při zpracování dějin Výzkumného ústavu vlnařského a několika kronik našich i meziná-
rodních organizací textiláků. Teprve po odchodu do důchodu se plně věnoval minulosti Sla-
tiny, v níž se narodil 20. listopadu 1923.

V březnu 2001 založil Slatinský historický kroužek složený z pamětníků minulosti Slatiny.
Jako dlouholetý badatel v archivech vydal v roce 2002 Knížku o Slatině, první obsáhlou pub-
likaci o historii Slatiny od počátku po dnešek. Jako předseda zájemců o minulost vedl práce,
které vyústily ve vydání dalších tří knih o historii Slatiny v letech 2006, 2010 a 2015. Ta po-
slední vyšla v předvečer jeho 92. narozenin.

Odešel věrný člen strany, tvůrce obrazu dějin Slatiny, dobrý člověk. Tak bude žít
v našich vzpomínkách, v naší paměti.    Karel JANIŠ

Když něco skončí, něco musí začít
Abych dal čtenáři hned jasnou zprávu prohlašuji, že se nechystám v následujících

řádcích provádět žádné hodnocení jakékoliv společenskoekonomické a politické si-
tuace, a to kdekoliv.

Jak si laskavý čtenář zajisté všiml, drží v rukou Echo, tak říkajíc „v novém kabátě“.
Právě k tomu se chci vyjádřit. Jak jsem psal v prosinci loňského roku, v letošním roce
vychází naše Echo již pětadvacátý rok. Celých těch 25 let je jeho výroba spojena s tis-
kárnou Moravia Perex, s.r.o., pod vedením Ing. Bohumíra Truksy. Vlastně byla, pro-
tože tato tiskárna v minulých měsících ukončila svou činnost, a tedy pochopitelně
i tisk Echa. Osobuji si v této souvislosti vyjádřit poděkování za tuto dlouholetou spo-
lupráci. Nemyslím, že je potřeba zdůrazňovat význam Echa. Toho si byli všichni pra-
covníci tiskárny dobře vědomi.

Milý Bohušu, přijmi Ty osobně, stejně jako ostatní Tví spolupracovníci, upřímné
soudružské poděkování jménem nejen redakční rady Echa, ale i městského výboru stra-
ny v Brně za podíl na výrobě Echa a tím i naplňování závěrů stranických orgánů v Brně.
Zároveň Ti přeji brzké uzdravení a hodně spokojenosti na zaslouženém odpočinku.

Současně si dovolím obrátit i na vás, kteří držíte v rukou výtisk Echa vyrobený již
v jiné tiskárně. Redakce vám bude vděčna, když se vyjádříte k jeho „novému kabátu“,
když zašlete náměty a své představy o tom jak by Echo mělo dále vypadat. Přejme
především sami sobě, aby spolupráce s novou tiskárnou byla stejně úspěšná jako
s Moravia Perex, s.r.o., které ještě jednou jménem i vás, čtenářů, děkuji.   A. Růčka

Jubilanti končícího léta
Již v červenci oslavili své narozeniny

s. Josef ČECH (95), Marie PAVLUSOVÁ (91)
a Ludmila KUCHTOVÁ (88) - všichni MO 2901;
s. Růža MARKOVÁ (86) a Václav PINKAS (86) -
ZO 2703; doc. JUDr. Karel NEVESELÝ (90, ZO
3013); Ing. Leopold KRESTA (87), PhDr. Kamila
ZEZULOVÁ (88), Ladislava KOUDELKOVÁ (79),
Miroslav ŠILHÁNEK (87), Richard NOVÁK (78) -
všichni ZO 0305 a Berta LÖFFLEROVÁ (87, ZO
1505).

Dodatečně blahopřejeme!
01. 8. Růžena DOLEŽALOVÁ, 88  l., ZO 2711; Ing.

Roman CHYTIL, 52  l., ZO 0102; Luboš
DEML, 52  l., ZO 3023;

02. 8. Otto SEDLÁČEK, 77  l., ZO 0102; Zdena
HAVRANOVÁ, 78  l., ZO 2101; Hana VOBO-
ŘILOVÁ, 80  l., ZO 0428;

03. 8. Tomáš NEDOMA, 36  l., ZO 3023;
06. 8. Jiří SUCHÁNEK, 74  l., ZO 0102; Radek

BURIAN, 38  l., ZO 0505;
07. 8. Marie NOVÁKOVÁ, 84  l., MO 1101;
08. 8. Květoslava ODEHNALOVÁ, 95  l., ZO 0600;

Oldřich KŘÍŽ, 65  l., ZO 3023;
10. 8. Jaroslava KULHEIMOVÁ, 69  l., ZO 0102;
11. 8. Jaromíra FIALOVÁ, 91  l., ZO 0102; Marie

CRHOVÁ, 66  l., ZO 0309;
12. 8. Božena KAŠPÁRKOVÁ, 83  l., ZO 2703;
13. 8. Jan NAVRÁTIL, 87  l., ZO 3002; Karel JUŘI-

CA, 61  l., ZO 0309;
14. 8. Jaromír KOPEČEK, 88  l., MO 1401;
15. 8. Bedřich KAZDA, 87  l.; Zdenka NOVÁKOVÁ,

70  l.; oba ZO 0600, Pavel VALACH, 39  l., ZO
3023;

16. 8. Věra ŠUDÁKOVÁ, 87  l., ZO 0502; Milan
MAREŠ, 46  l., ZO 0309; Zdeněk ADLER,
79  l., ZO 0305;

17. 8. Ludmila KOLLÁROVÁ, 75  l., ZO 2101; Vlasta
POKORNÁ, 85  l., ZO 0423;

18. 8. Josef KRATĚNA, 86  l., ZO 0428;
19. 8. Lenka MAREŠOVÁ, 42  l., ZO 0309;
20. 8. Danuše DOČKALOVÁ, 89  l., ZO 1505;
21. 8. Miloslav GROSSOVÁ, 90  l., ZO 0309; Oldřich

PAVLOVSKÝ, 69  l., ZO 0102; Marie KARFÍ-
KOVÁ, 67  l., ZO 1505;

22. 8. Věra ŠŤASTNÁ, 90  l., MO 1401;
23. 8. Ing. Vítězslav KLEIN, 61  l., ZO 0102;
24. 8. Pavel JIRÁSEK, 83  l., ZO 2101;
25. 8. František KRMÍČEK, 88  l., ZO 0505;
26. 8. Marie CHATRNÁ, 86  l., ZO 2301; RSDr.

Luděk ADAMOVSKÝ, 73  l., ZO 0309;
27. 8. Danuše HRABCOVÁ, 83  l., ZO 0600; Jaroslav

ZAPLETAL, 52  l., ZO 0502;
29. 8. Růžena MAZLOVÁ, 97  l., ZO 0600; Jiří DO-

ČEKAL, 74  l., MO 1401;
30. 8. Emilie KOTISOVÁ, 79  l., MO 2901; Karel

BELATKA, 82  l., ZO 0309;
31. 8. František PELÁN, 89  l., ZO 0309; Alena BU-

REŠOVÁ, 79  l., ZO 0305;

02. 9. Miloš VÍT, 64  l., MO 2901;
04. 9. Miroslav DUDÍK, 56  l., LKŽ;
07. 9. Marcela LUKŠÍKOVÁ, 52  l., MO 1101; Karel

HAVLÁT, 93  l., ZO 1505;
08. 9. Dagmara DOMANSKÁ, 82  l., ZO 2711; Ma-

rie BÁNOVSKÁ, 88  l., ZO 0305; Ing. Vítězslav
KREJČÍ, 85  l.; Marie PLAVCOVÁ, 82  l.;
Ladislav ZAPLETAL, 88  l., všichni ZO 2101;
Dorota NOVOTNÁ, 74  l., ZO 0428;

09. 9. Jiří LYSÁK, 90  l., ZO 0428;
11. 9. Božena FRANTOVÁ, 84  l., ZO 0309;
12. 9. Ing. Milan ŠURIK, 85  l., ZO 0102; Václav

ŘEHOŘEK, 88  l., MO 1401;
13. 9. Olga KOUDELOVÁ, 89  l., ZO 2101;
14. 9. Ludmila DOSOUDILOVÁ, 95  l., MO 1101;

Julius HUTÁREK, 82  l., ZO 0305; Bohuslav
ŽILKA, 73  l., ZO 2710;

15. 9. Jiřina KREJČOVÁ, 77  l., ZO 2101;

16. 9. Stanislav VANĚK, 85  l., MO 1401; Petr BA-
BÁK, 73  l., MO 1101;

17. 9. Eva PŘIKRYLOVÁ, 83  l., ZO 0309;
18. 9. Jan POLZER, 93  l.; Marie VEJMĚLKOVÁ,

81  l., oba ZO 0305;
20. 9. Anna ČERNÍNOVÁ, 76  l., ZO 3003;
21. 9. Miroslav MATERNA, 91  l., ZO 3023;
22. 9. Jaroslava BENDOVÁ, 88  l., ZO 1505;
23. 9. MUDr. Josef KOSEK, 84  l.; Ludmila MA-

CHÁČKOVÁ, 69  l., oba ZO 0305;
24. 9. Miroslava MOLÍKOVÁ, 88  l., ZO 0305; Mi-

chal ŠŤASTNÝ, 20  l., ZO 0502; Květoslava
FINTESOVÁ, 70  l., ZO 2101; Emilie PŘIKRY-
LOVÁ, 80  l., ZO 0423; Milada HORNOCHO-
VÁ, 88  l., ZO 0428;

25. 9. Zdeňka STŘÍTECKÁ, 84  l., ZO 0102;
26. 9. Jan DVOŘÁČEK, 90  l., ZO 0505;
27. 9. Václav STRAKA, 90  l., MO 1401;
29. 9. PhDr. Václav KIČMER, 92  l.; Danuše MA-

TUŠKOVÁ, 85  l., oba ZO 0305;
30. 9. Vlasta KEJDUŠOVÁ, 93  l., ZO 2710; Milan

KRIŠO, 69  l., ZO 3023.

Našim oslavencům děkujeme za práci pro
stranu a sociálně spravedlivou společnost.
Do dalších let přejeme pevné zdraví a spoustu
optimismu! ZO (MO) KSČM, LKŽ Dobromysl
a redakce Echo.    did

Opustil nás…
13. července 2016 ve věku 88 let ze-

mřel po dlouhé nemoci dlouholetý člen
a funkcionář KSČM soudruh RNDr. Ja-
romír PEŇÁZ. Pracoval jako učitel ma-
tematiky a deskriptivní geometrie po ce-
lou dobu existence Vojenské akademie
v Brně. Strana v něm ztratila odpověd-
ného funkcionáře. Čest jeho památce!

ZO KSČM 0419
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